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|A. god. Latvijas Universitātes 
Irektoram J. Zaķa kungam 

Pilnībā piekrītu Jūsu nostājai LU finansēšanas lietā. Izska
tot š. g. budžetu, Izglītības, kultūras un zinātnes komisija ie
sniedza virkni priekšlikumu, kas faktiski sakrita ar Jūsu vēl
mēm. Diemžēl tos atbalstīja vienīgi opozīcijas deputāti. Ari 
turpmāk centīšos aizstāvēt Jūsu intereses. 

Patiesā cieņā, 
Dz. Ābikis, 

Izglītības, kultūras un zinātnes komisijas priekšsēdētājs 

1999. gada 22. aprīlī. 

Latvijas 
Lauksaimniecības 
universitātei - 60 

TAS VAR JŪS INTERESĒT 

ILU piedalīšanās _ 
starptautisko tiesību 
sacensības Hāgā 

N o 21 . līdz 24. aprīlim Hāgā, Nīderlandē notika ikgadē
jās Telders sacensības starptautiskajā!: tiesībās. Jau otro 
gadu pēc kārtas tajās piedalās komanda četru studentu sa
stāvā no Latvijas. Šogad Latvijas Universitāti pārstāvēja 
četri LU Juridiskās fakultātes 4. kursa studenti - Karīna 
Korna , Aiga Krieva, Vineta Skujeniece un Māris Vijums. 

LLU vadība no Jelgavas ieradusies Rīgā pie Brīvības 
pieminekļa 

Geņas apliecinājums Latvijas Universitātes ēkai Rīgā, 
Raiņa bulvārī 19, kur meklējami pirmsākumi 
lauksaimniecības zinātnes attīstībai 

Maķedonijā gaisa radioaktivitāte 
ir trīs reizes augstāka par normu! 

Gaisa radioaktivitāte Maķedonijā pēdējo dienu laikā ir pa
augstinājusies tris reizes. To apstiprina Skopjes universitātes 
Dabas zinātņu fakultātes veiktie mērījumi. Kaut ari radioakti
vitāte vēl nepārsniedz pieļaujamo līmeni, tomēr tas drīz var 
notikt, jo tā turpina strauji palielināties. Ari kaimiņvalstīs ra
dioaktivitātes līmenis pieaug. Šīs parādības iemesls, vistica
māk, ir NATO uzlidojumi Dienvidslāvijai, kuros lietotajās bum
bās ir radioaktīvas sastāvdaļas. 

Mladinska akcija za razv'oj i sredina 
PO. Box 288 

MK-91000 Skopje 

LU lietvedības centrā jūs allaž 
laipni uzklausīs - tā apgalvo tā 
darbinieki 4. Ipp. 

Akadēmiskā organizācija 
"Ramave" svin 70 gadus 3. Ipp. 

Pie filologiem beidzot kaut kas 
notiek 3. Ipp. 

"UA" viesu vidū šoreiz Irēna Ondzule 
un Māra Zālīte 5. un 8. Ipp. 

Lielais sports 1 0 . Ipp. 

Ziņa saņemta 27. aprīlī. 

Latvijas un Anglijas komandas tūlīt pēc uzstāšanās tiesas 
priekšā 

Pirmās šāda veida sacensības tika organizētas jau 1977. ga
dā, un tās nosauca slavenā nīderlandiešu jurista prof. Bena Tcl-
dera (1903 - 1945) vārdā. Būdams starptautisko tiesību spe
ciālists, viņš īpaši izcēlās ar savu taisnīguma izpratni un hu
māno pieeju starptautiskajām tiesībām. Viņš uzskatīja, ka tie
sības ir jākontrolē, lai tās kalpotu taisnīgumam, un tā visa mēr
ķis būtu pēc iespējas vairāk respektēt sabiedrību. Šī tēze ir pa
matā minētajām sacensībām, kurās ar katru gadu piedalās ar
vien vairāk komandu. Ja pirmajās Telders sacensībās piedalī
jās tikai četras komandas, tad šogad bija jau 22 komandas no 
dažādām Eiropas valstīm. 

Telders sacensības starptautiskajās tiesībās notiek tiesas prā
vas inscinējuma veidā, Starptautiskās Tiesas (ANO institūci
jas) atrašanās vietā - Miera Pilī, Hāgā. Sacensību mērķis ir ne 
tikai pārbaudīt studentu zināšanas starptautiskajās tiesībās un 
viņu spējas domāt juridiski, bet ari meklēt jaunas idejas, piln
veidot starptautiskās tiesības. īpaši svarīgi tas ir tāpēc, ka iz
skatāmā lieta parasti ietver jautājumus, kas tieši pašreiz ir ak
tuāli starptautiskajās tiesībās. īpašs akcents tika likts uz jautā
jumu, cik tālu valsts var iet starptautiskajās tiesībās un kur ir 
robeža, pie kuras jāapstājas. Arī nāvessoda problēma attiecībā 
uz personām, kas jaunākas par astoņpadsmit gadiem, bija vie
na no galvenajām izskatāmajā lietā. 2 Ipp • 

Tībingena palīdzēs! 
Pateicoties Folksvāgena fonda (Wo(kswagen Stiftung) 

dāsnumam, 1. maijā tika parakstīts LU Teoloģijas fakultā
tes un Eberharda Kārļa Universitātes Tībingena (JEberhard-
Karls-Universitāt Tūbingen) Evaņģēliskās teoloģijas fakul
tātes sadarbības līgums. Mūsu fakultātei tajā paredzēta čet
ru veidu palīdzība nākošos četrus akadēmiskos gadus: 

1) viesprofesori no Tībingenas, vismaz viens katru semes
tri, kuri sniegs divu līdz četru nedēļu lekciju kursus tajos priekš
metos, kur mums patlaban vēl trūkst kvalificētu pasniedzēju, 
sevišķi teoloģijas un reliģijas zinātnes maģistra grāda studiju 
līmenī; 

2) sagādāt viesprofesoru lasītajiem kursiem vajadzīgās grā
matas bibliotēkā. Iespējams, ka uz zināmu laiku varētu ieras
ties teoloģiskās bibliotēkas speciāliste, lai palīdzētu iekārtot 
mūsu fakultātes bibliotēku, jo Latvijā tāda speciālista diemžēl 
vēl nav; 

3) sākot ar 1999. gada rudens semestri, četrus gadus pēc 
kārtas piešķirt pilnas stipendijas diviem LU TF studentiem mā
cībām Tībingena; 

2 . 1 p p > 

Tuvojas skolu un 
augstskolu izlaidumi. 
Būtisks ir arī tērps ur 

frizūra,lai šis bridis 
paliktu atmini 

svinīgs un skaists. 

Par modi, ziediem, 
izlaidumu tērpiem 

nākamajā "UA" numurā • 
SU ZINĀŠANAI Tf 

ILU 35 
'diena 

Veselības 

Veltīta LU 80 
gadiem un "Uni
versitātes Sporta" 
70 gadiem 14. un 
15. maijā Ķ e g u 
mā. Sacensību sā
k u m s p ī k s t . 
15.00. 

Sacensību pro
grammā: 

volejbols, tau
tas bumba, pļavas 
futbols, stafetes , 
šķēršļu josla ar tū
risma un orientē
šanās elementiem, virves vilkšana, handbola soda metieni, bas
ketbola soda metieni, svaru bumbas celšana, rotaļas, atrakci
jas bērniem, individuālās un pāru sacensības, atrakcijas, kā ari 
divi komercmači. 

Vilcieni no Rīgas Centrālās stacijas atiet: pīkst. 11.50; 13.04; 
13.12. 

Veselības un sporta izglītības katedra , 
"Universitātes Sports" 
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Poļu tautas mākslas 
un tradīciju mēnesis 

Maksas studentu ziedojums 

3.maijā ar sv in īgām u z r u n ā m , 
jau t rām dz iesmām un dejām Rīgas 
Latviešu Biedrībā tika atklāts poļu 
tautas mākslas un tradīciju mēnesis . 
Šī diena poļ iem ir nozīmīga arī tā
pēc, ka tā ir Polijas konstitūcijas die
na. Par Polijas vēsturi, valsts un kon
stitūcijas rašanos stāstīja Polijas vēst
niecības Latvijā pirmais sekretārs, 
bet Latvijas Poļu savienības pr iekš
sēdētājs Tadeušs Ketlers ar patiesu 
prieku atzina šī not ikuma nozīmību. 
Viņš teica paldies par to, ka poļ iem 
Latvijā ļauj dzīvot un kopt savu kul
tūru. Arī tautas tērpu centra "Senā 
klēts" vadītāja M.Grasmane sveica 
klātesošos Polijas valsts' svētkos. Vi
ņa, kā projekta "Latvijā dzīvojošo' 
mazākumtautību integrēšanās proce
sa veicināšana tautas mākslas un tra
dīciju izziņas ceļā" direktore, vairāk 
pastāstīja par to. Šis lielais projekts, 
kura galvenie atbalstītāji ir Sorosa 
fonds, Kultūrkapi tāla fonds, Polijas 
vēstniecība Latvijā un Latvijas Poļu 
savienība, paredzēts , lai veicinātu 
mazo tautu integrēšanos mūsu val
stī. Pr iekšroka ir t iem Latvijas p o 
ļiem, kuri tieši pēdējos gados sākuši 
apzināt savas tautas mantojumu. Ar 
projekta palīdzību tiks atbalstītas arī
dzan Latvijā dzīvojošās m a z ā k u m 
tautības, lai ari tās varētu iekļauties 
šejienes kultūras dzīvē. 

Šī mēneša laikā notiks vairāki pa
sākumi, kuros lielāka uzmanība tiks 
pievērsta po ļu tautas mākslai , tautas 
tērpiem, gadskārtu ieražām, uzsve
rot gan atšķirīgo, gan kopīgo ar lat
viešu tradīcijām. 

Pasākumi: 
Tautas tērpu centrā "Senā klēts" 

izstāde "Ieskats poļu tautas mākslā". 
Ka t ru d i enu no 3 .05. l īdz 29 .03 . 
pīkst. 1 1 . 0 0 - 1 8 . 0 0 . 

Tautas tērpu centrā "Senā klēts" 
konsultācijas un amatu prasmes de
monstrējumi pirmdienās, otrdienās, 
trešdienās, ceturdienās pīkst. 15.30 
- 1 8 . 0 0 . 

Rīgas Poļu pamatskolā Tallinas 
i e l ā 6 4 , p i e k t d i e n , 1 4 . m a i j ā 
pīkst. 15.00 "Gadskārtu paražas pa
vasari: Lielais gavēnis, Lieldienas". 

Latvijas Kultūras Akadēmijā, Lu
dzas ielā 24 , p iek td ien , 21 .mai jā 
pīkst. 15.00 "Poļu tautas mākslas tra
dīcijas". 

Rakstnieku Savienībā, Kuršu ie
lā 24 , ce tur td ien , 27 .mai jā pīkst . 
11.00 "Tautas mākslas un tradīciju 
saskarsmes punkti poļu un latviešu 
tautas tērpos un rokdarbos". 

Latvijas Etnogrāfiskajā Brīvda
bas muzejā, Brīvības gatvē 440, sest
dien, 29.maijā pīkst. 12.00 "Poļu un 
latviešu Līgo vakara tradīcijas un ri
tuāli". 

LINDA KALNIŅA 

Tībingena palīdzēs! 

< ī . i p p . 
4) divas akadēmiskas konferences 

abu fakultāšu mācību spēkiem - vie
na Rīgā (varbūt 2000. gadā), otra, di
vus gadus vēlāk - Tībingena. 

Lai iepazītos ar šejienes apstāk
ļiem un pārrunātu sadarbības pro
grammas praktiskos jautājumus, 30. 
aprīlī ieradās Tībingenas fakultātes 
delegācija - dekāns prof. Dr. Folkers 
Drēzens (VolkerDrehsen) un profe
sor i G. J e r a m i a s un S. Š r e i n e r s 
(Schreiner). 

Prof. Šreiners ir Vecās Derības un 
juda ikas speciālists un vairākkārt ir 
bijis Baltijā un Krievijā. Prof. Jere-
mias pagājušā gada septembri šeit la

sīja Jaunās Derības eksegēzes kur
su. Viņa tēvs, pasauls lavenais j aun -
deribnieks Joah ims Jeremias , savā 
j aun ībā kādu laiku ir strādājis Rīgā, 
Herdera institūtā. Dekāns prof. Drē
zens Rīgā būs p i rmo reizi. 

Sestdien T F dekanātā not ika dar
ba sēde ar LU Teoloģijas fakultātes 
vadības piedal īšanos un sadarbības 
l īguma parakstīšana. 

Sestdienas notikumos bija klāt ari 
Folksvāgena fonda direktore Dr. Jun
kers. 

VILIS VĀRSBERGS, 
Teoloģijas fakultātes dekāns 

Pedagoģijas un psi
holoģijas fakultā
tes studenti nu ir 

kļuvuši lepnāki. Un kā nu 
ne! Jūrmalas gatvē 74/76 
informātiku var mācīties 
jaunajā datorklasē, kurā 
ir 26 jauni datori un da
torprogrammas - viens 
no tehnikas brīnumiem, 
kas projicē arī "dzīvu" 
informāciju. To var pie
slēgt kā video aparatūrai, 
tā arī datoram, Interne-
tam. 

Šo klasi varētu uzska
tīt par maksas studentu 
z iedojumu, jo, kā teica 
asociētais profesors A. 
Grīnfelds, datorklasē ie
guldītie 25 tūkstoši latu ir 
ņemti no šīs naudas. 

Ir izveidota ari neliela 
mult imediju programmu 
bibliotēka, kurā atrodami 
materiāli par mākslu, mūziku, vēs
turi u. c. 

Pašlaik tiek meklētas sadarbības 
iespējas ar kādu datorfirmu. Veik
smīgu sarunu rezultātā enciklopēdi
ju Enkarta visai datorklasei, t. i., vai
rākos eksemplāros varēs iegādāties 
par zemāku cenu. 

Kā atzīst A. Grīnfelds, šī encik
lopēdija lieti noder, iepazīstoties ar 
datoru, tā iespējām. 

Starp citu, jaunajā mācību gadā 
informātikas skolotāja specialitāti 
varēs apgūt piecgadīgajā bakalaura 
programmā. Visi interesenti ir laip
ni aicināti kārtot iestājeksāmenus -
testu latviešu valodā un profesionā
lo testu. 

Uz jautājumu, kāds ir pieprasī
jums darba tirgū, A. Grīnfelds atbild, 
ka pēc pieciem gadiem informātikas 
skolotāji būs ļoti nepieciešami, j au 
pašlaik šie speciālisti esot vislabāk 
atalgoti. 

Savukārt Izglītības informāti
kas katedras docents J. Kuzmins 
pastāstīja par jaunākajām tehno
loģijām pasaulē, kuras drīz vien ie
nākšot Latvijas skolās. 

Kā aktuālāko docents minēja Vir
tuālo Realitāti (VR). To varētu no
saukt par ierīci, ar kuru tiek simulē
ta māksl īga vide. 

Vizuāli V R varētu raksturot kā 

brilles kopā ar ausīm. Cilvēks, iz
mantojot VR, ne tikai redz it kā lielu 
ekrānu, dzīvu informāciju, bet ari to 
dzird. Tiek radīta sajūta, ka pats esi 
redzētā daļa. 

Tam visam ir pievienots ari kus
tību indikators, un dators jūt , p iemē
ram, cilvēka galvas stāvokļa maiņas. 

Pastāv uzskats, ka viss, kas bija 
pirms VR, ir tikai p i rmsākums, j o 
reāla dzīve taču notiek nevis plaknē, 
uz ekrāna, bet telpā, un V R ir p i rmā 
ierīce, kas dod iespēju rādīt informā
ciju telpā un to saņemt no telpas. 

Kā atzīst docents J. Kuzmins , tā 
būtu neatsverama ierīce mācību pro
cesā. Piemēram, apgūstot ģeometr i 
ju - plaknes, sfēras u. c. Viens ir tās 
uzzīmēt uz tāfeles, bet tie skolēni, 
kam nav laba telpiskā uztvere, var 
tikai iegaumēt formulu, neizzinot, 
kāda ir būtība. 

Ar šīs ierīces palīdzību varētu uz
labot matemātikas , fizikas un ķīmi
jas mācīšanu. Ģeogrāfijā ar VR pa
līdzību būtu iespējams pat nolaisties 
vulkānā. 

Tad to sauktu par Telepresence, 
kuru pievienojot VR, ci lvēks varētu 
veikt darbības uz Marsa, pats atro
doties klasē. Tas nozīmē, ka Telepre
sence pārvar lielus a t tā lumus, saista 
ar realitāti, bet VR ir sintētiska. Šā
da veida mācības pazīstot j au vairā

kas ārzemju sko
las. 

D o c e n t s J. 
Kuzmins progno
zē, kas pēc desmit 
g a d i e m šī ie r īce 
varētu būt lētāka 
nekā televizors, jo , 
ja pirms desmit ga
d i em tā maksā ja 
200 tūkstošus do
lāru, tagad tās ce
na ir ap Ls 400 . 

S ta rp ci tu , iz
mantojot V R bril
les, vairāki cilvēki 
var skatīties televi
zoru v i en la i c īg i , 
bet katrs savu pro
g rammu. Vai ne 
būtu j auk i , j a iz
beigtos strīdi - šo
vakar skatīties se
riālu vai hokeju? 

J. K u z m i n s 
stāsta, ka drīzumā izglītības situāci
j u mainīs afīE-book, aparāts apmē
ram grāmatas lielumā, kura biezums 
nepārsniedz 2 cm. Tajā var ierakstīt 
ļoti daudz - kā tekstu, tā ari "dz īvo" 
informāciju. 

J. Kuzmins atklāj, ka laboratori
j a s domā par gigabaitu atmiņas iz
strādi, un līdz ar to šajā ierīcē varētu 
ierakstīt vairākos tūkstošos grāmatu 
ietverto informāciju. 

Viens CD-ROM spēj saglabāt 1 -
5 tūkstošu grāmatu apjoma informā
ciju. 

E-book būs ārkārtīgi bagāts jau
nu ziņu iegūšanas avots. Katram nā
kotnes studentam būšot šāds aparāts, 
viegls un mazs , parocīgs, ar radio un 
video pieslēgumu. 

Piemēram, students, informācijas 
centrā šo ierici atstās, veiks piepra
sījumu, un visas s tudijām nepiecie
šamās grāmatas tiks ierakstītas... N e 
t icams sapnis , vai ne? 

J. Kuzmins atzīst, k a izglītība ir 
informatīvs process , atvērta un ļoti 
mainīga sistēma. Bet ir daudz stra
tēģisku jautājumu, kas risināmi da
žādos līmeņos - no skolotāja līdz po
litiķim. Tos var atrast J. Kuzmina vei
dotajā Wele lapā: 

www.cfi.lu.lv/didact. 

ZANE STRODE 

LU piedalīšanās starptautisko 
tiesību sacensības Hāga 
< ī . i p p . 

Kā z ināms, tiesas prāvā piedalās 
ne tikai abas puses , kas meklē argu
mentus savai pozīcijai, bet ari t ies
neši, kas vērtē šos argumentus. Ties
neši Telders sacensībās patiešām ir 
kvalificēti starptautisko tiesību spe
ciālisti. Starp t iem ir Starptautiskās 
Tiesas t iesneši, tiesneši no Irānas-
A S V Prasības Tribunāla, Starptau
tiskās Jūras Tiesību Tribunāla, ari Ei
ropas Par lamenta deputāti un starp
tautisko tiesību pasniedzēji no Eiro
pas universitātēm. 

Latvi jas komanda piedal īšanos 
šajās sacensībās uzskata par neatņe
m a m u studijas procesa sastāvdaļu. 
Gan sacens ību ga tavošanās laikā 
(kas prasīja pusgadu), gan ari uz vie
tas tiesas zālē mēs ieguvām daudz 
vispusīgāku izpratni par starptautis
kajām tiesībām, par to praksi. Cen
tāmies ari salīdzināt daudzu speciā
listu viedokļus konkrētos jautājumos 
un izteikt ari savu viedokli. Kā to
pošie jurist i mēs guvām pieredzi, kā 
atrast jur id iskus argumentus, kurā 
brīdī tos pareizi likt lietā, kā tos aiz
stāvēt un kā ar t iem pārliecināt. Šīs 
zināšanas nevar iegūt vienas dienas 
laikā. Tās nevar iemācīties fakultā-

Miera pils Hāga 

tē, noklausoties starptautisko tiesību 
kursu. Tas ir ilgstošs pašizglītošanās 
process, un ir patīkami, ka Universi
tāte dod st imulu šādai sevis izglīto
šanai. 

Latvijas komanda saka lielu pal
dies Latvijas Universitātei un Soro
sa fondam-Latvija par finansiālo at
balstu, bez kura nebūtu iespējama 
mūsu dal ība šajā izglītojošajā un 

prestižajā pasākumā. Materiāli neno
vērtējamu ieguldījumu esam saņē
muši no LU Juridiskās fakultātes lek
tores Dr. iur. Inetas Ziemeles . Viņa 
mums atvēra daudz vispusīgāku ska
tu uz starptautiskajām tiesībām, mā
cīja domāt un analizēt, sniedza daudz 
citu vērtīgu padomu. 

VINETA SKUJENIECE 

http://www.cfi.lu.lv/didact
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[ "Ramaves" 70 gadi 
A: kadēmiskā organizācija 

Ramave" martā svinēja 
savu 70. dibināšanas die-

1929. gada 1. martā 
filoloģijas studenta Osvalda Lude-
ka dzīvoklī pulcējās ap divdesmit 
LU Filoloģijas fakultātes studentu, 
lai parakstītu "Ramaves" dibināša
nas aktu ar Alvila Augstkalnu. Jā
ņa Bičoļa, Kārļa Draviņa līdzdalī
bu, par savu saimnieku izvēlot Jāni 
Bičoli. 

Sākumā "Ramave" bija iecerēta kā 
filoloģijas studentu organizācija, kas 
pulcētu savās rindās ievērojamu skai
tu mūsu valodnieku, hteratūrzinātnie-
ku un citu literātu, bez augšminēta
j iem - ari Mārtiņu Zīvertu, Veltu Rū-
ķi-Draviņu, Krišjāni Ancīti, Arturu 
Ozolu, Jāni Andrupu u. c. N o "Ra
maves" dibināšanas Edz Latvijas brīv
valsts norietam deviņi Filoloģijas fa
kultātes ramavieši gatavojās zinātnis
kajam darbam. Viņiem vēlāk būtu bi-
jis jāaizstāj "Ramaves" goda biedri: 
prof. Jānis Endzelīns, prof. Ludis Bēr
ziņš, prof. Anna Ābele, prof. Edīte 
Hauzenbe rga -Š tu rma , prof. Jānis 
Kauliņš, doc. Kārlis Kārkliņš. Līdz 
komunistu ienākšanai, kad 1940. ga
dā "Ramavi" , tāpat kā citas nacionā
lās s tudentu organizāci jas slēdza, 
"Ramaves" biedru skaits bija 99. 

"Ramaves" dibinātājiem šķita, ka 
jārada latviešu filologu organizācija 
ar tvirtāku satversmi, nekā tā sauk
tajām atklātajām studentu biedrībām 
(piemēram, LU Filoloģijas un filo
zofijas studentu biedrībai), kas bija 
ar stipri mainīgu biedru sastāvu, re
tām un gadījuma rakstura sanāk
smēm, tā ka nekāda tuva un palieka
ma draudzība šo biedrību locekļu vi
dū nevarēja rasties. Pretstatā tam, 
" R a m a v i " veidoja kā ciešāk saliedē
tu organizāciju ar regulārām sanāk
smēm, ar savu mājas dzīvi. Poten
ciālos biedrus vispirms uzņēma kan
didātos, ievadīja " R a m a v e s " saimē 
un tikai vēlāk uzņēma par īstajiem 
biedriem, pasniedzot "Ramaves" pa
zīšanās zīmes (cepuri, krūšu lenti un 
žetonu). 

Gadu plūdumā pierādījies, ka pie
pildījušās "Ramaves" dibinātāju ce
rības izveidot organizāciju, kuras lo
cekļus draudzības saites vienotu ari 
pēc studiju be igšanas . " R a m a v e " 
kļuvusi par mūsu draudzības biedrī
bu, nozīmīgu latviešu humānistu or

ganizāciju. Svarīgs "Ramaves' ' sa
tversmē izrādījies nosacījums, ka tie 
ramavieši , kas studijas beiguši, pār
iet veterānu kategorijā, paturēdami 
visas aktīvo biedru tiesības. Tā kā 
"Ramave" uzņem abu dzimumu 
personas, daudzi tās biedri sav
starpēji apprecējušies, radot "Ra
m a v i " arī kā mūža draudzības 
biedrību, p iemēram, Jānis un Lī
vija Bičoļi, Kārlis un Velta Dravi-
ņi, Krišjānis un Tamāra Ancīši, 
Herberts un Nellija ZāDsi, Jānis un 
Rēzija Andrupi. 

"Ramaves" ārējās pazīmes ir 
šādas krāsās: augšdaļa - balta, zem 
tās - zaļā pamatā ievīts dzeltens 
Saules zīmes ornaments . 

" R a m a v e s " vārda saknē ir vārds 
"remt, rimties". Daudzu gadu laikā 
" R a m a v e s " miteklis kļuva ari par 
vietu, kur pēc intensīvas lekciju klau
sīšanās vai pārbaudījumu gatavoša
nas ramavieši varēja atpūsties, izklai
dēties un uzklausīt draugu padomus. 
Ka t r am kand idā tam bija jānolasa 
kāds darbs. Pēc tam bieži izcēlās itin 
spriegas debates. Tās jauniem filo
logiem deva iespēju pavicināt savus 
spārnus un vecāko pulkā dažreiz mā
cīties tikpat daudz, kā Universitātes 
sienās. Jaunie biedrības locekļi va
rēja ieaugt latviešu humanitāro zināt
ņu pārstāvju garīgajā vidē, bet jau
nie li terāti - parādīt savas spējas 
" M ū s u avīzē", kas iznāca vienā ek
semplārā un kuru lasīja saietos. Sa
turā ietilpa gan nopietni raksti, gan 
feļetoni un joki . "Ramave i " bija ari 
savs apgāds (piemēram, Mārtiņa Zī-
verta pirmā ievērojamā luga "Tīreļ-
pu rvs" bija šī apgāda izdota). Bija 
savs zinātnisku rakstu krājums "Ce
ļi". Līdz 1939. gadam paspēja iznākt 
deviņi sējumi. Studiju gada noslēgu
mā tika rīkoti "Pavasara svētki" ar 
izbraukumiem uz dažādām Latvijas 
malām. Bija pat savs koris Jāņa An-
drupa vadībā. 

Diemžēl , visam pārvilka svītru 
komunis tu iebrukums mūsu zemē 
1940. gada vasarā. Vairākus cilvēkus 
no "Ramav es " saimes apcietināja, 
daudzi pazuda izsūtījumā Sibīrijā, 
pašu organizāci ju slēdza, un bija 
liegta biedrošanās brīvība. Daudzi 
ramavieši devās trimdā. 50. gados iz
klīdušie visās pasaules malās sasau
cās un atjaunoja savu darbību "Ra
m a v e s " Amerikas Kopā (RAK'ā ) , 

kas aptvēra ASV un Kanādu (kopas 
saimnieks pašreiz Kārlis Zvejnieks) 
ar apmēram 40 biedriem un Eiropas 
kopā ( R E K ' a - Zviedrija, Anglija, 
Vācija. Pašreiz saimnieks Herberts 
Zālītis), kurā bija apmēram 20 bied
ru. 

1993. gada februāri pēc Latvijas 
brīvības atgūšanas "Ramave" savu 
darbību atjaunoja ari Latvijā (kopas 
pašreizējā saimniece Andra Simano-
va) ar a p m ē r a m 30 b iedr iem. Ja 
R A K ' ā un R E K ' ā ga lvenokār t ir 
biedri ar pabeigtu vai iesāktu akadē
misko izglītību dažādās augstskolās, 
pie tam ne tikai filologi, bet arī ārsti, 
inženieri, juristi, Latvijas " R a m a v e " 
iepriecina ar to, ka tās vadībā paš
reiz ir filoloģiju studējošie. Tas dod 
cerību, kajaunie turpinās veco bied
ru iesākto darbu. 

"Ramaves" paspārnē pastāv arī 
goda biedres prof. Annas Ābeles 
fonds, kas katru otro gadu 1000 
dolāru apmērā godalgo kādu no
z īmīgu darbu filoloģijas laukā . 
"Ramaves" apgāds Rūdolfa Hof-
maņa un Astras Mooras vadībā iz
devis Jāņa Bičoļa "Ievadu latvie
šu literatūrā", Aleksandra Pelēča 
dzejas "Dzintara rasa", Edī tes 
Hauzenbergas-Šturmas vēstules 
Jānim Rudzīt im u. c. darbus. Pat
laban sagatavošanā "Endzelīns at
bild" (Rīgas Latviešu biedrības va
lodniecības komisijas sēžu protoko
li. Sēdes līdz pat 1942. gadam vadī
j i s profesors J. Endzelīns). 

Arī svešumā "Ramave" turpinājusi 
izdot "Ceļus" - zinātnisku rakstu krā
jumu valodniecībā, kas sasniedzis jau 
astoņpadsmito kārtas numuru. 

"Ramaves" saimei pieder, vai pie
derējuši (mirušie apzīmēti ar " f " ) 
liela daļa izcilu valodnieku un lite
rātu, kas, bez j au minētajiem, savu 
vārdu paguvuši ierakstīt Latvijas kul
tūras darbinieku rindās: Ernests Ais-
tars "f", Margarita Ausala " t " , Aus
tra Balka "f", Arturs Baumanis "f", 
Baiba Bičole , Dr. Terēze Budiņa-
Lazdiņa " t " , Valda Dre imane " j " , 
Aleksandra Eihe, Rolfs Ekmanis, Dr. 
Alfrēds Gāters "f", Loli ta Gulbe , 
Rūdolfs Hofmanis, Guna Ikona, As-
tride Ivaska, Ausma Jaunzeme "f", 
Benjamiņš Jēgers, Laima Kalniņa, 
Aina Krauj iete, Dzintars Kiršteins 
"f", Margar i ta Kova ļevska , Jānis 
Krēsliņš (juniors), Elvīra Leja 

Astra Moora, Roberts Mūks , Alek
sandrs Pelēcis " t " , Aija Priedīte-Ja-
nelsiņa, Inta Purva, Rasma Sināte, Il
ze Šķipsna "f", Hugo Krastiņš, Vē
ra Streita, Juris Tārs, Māra Trapāne, 
Dr. Pāvils Vasariņš, Benita Veisber-
ga, Velta Zante, Aina Zemdega , Dr. 
Kārlis Zvejnieks, mākslas fotogrāfe 
Helēna Hofmane, inženieris, literāts 
Juris Mazutis u. c. Visus uzskaitīt ne
maz nav iespējams. 

Arī atjaunotajā Latvijas "Ra
mave" iestājušies gandrīz visi LU 
Baltu valodu katedras mācībspē
ki: Inta Freimane, Rasma Grīsle , 
Sarma Kļaviņa, Jānis Kušķis , Li
dija Leikuma, Ilze Lokmane, Dzin
tra Paegle, Marta Rudzīte "f". 

Zīmīgi, ka daudzi ramavieši bi
juši vai ir latviešu trimdas preses dar
binieki. Jau 40. gadu beigās Arturs 
Baumanis Augsburgā (Vācija) izde
va laikrakstu "Latvju Domas" . V ē 
lāk Anglijā žurnālu "Ceļa z īmes" re
diģēja Jānis Andrups, viņš bija ari 
"Londonas Avīzes" un la ikraksta 
"Brīvā Latvija" redaktors. Savieno
tajās Valstīs žurnālu "Ti l t s" izdeva 
un rediģēja Hugo Skrastiņš, laikrak
sta "Laiks" redaktores ir Astra M o o 
ra un Baiba Bičole, bet tā Kanādas 
redaktors ir Rūdolfs Norit is . Žurnā
lu "Jaunā Gai ta" ilgus gadus vadīja 
Laimonis Zandbergs, bet pēc viņa 
nāves to pārņēma prof. Rolfs Ekma
nis. 

Daudzi ramavieši j au aizgājuši 
aizsaulē (pēdējie zaudējumi: pagā
jušā gada vasarā - "Ramaves" goda 
biedrs Ernests Aistars, gluži vēl 99. 
dzimšanas dienu nesasniedzis, un īsi 
pirms Ziemassvētkiem uz mūža mā
ju devās pēdējā vēl dzīvā "Ramaves" 
dibinātāja Līvija Bičole). 

Dzīvi palikušie vēl g o d a m nes 
"Ramaves" vārdu, strādādami katrs 
savu darbu, bet pielikdami savas zi
nāšanas un spējas Latvijas gara kul
tūras lauku kopšanā, sevišķi valod
niecībā un literatūrā. Viņi apzinās , 
ka bez latviešu valodas un literatū
ras nebūs ari Latvijas. Tas, ka Latvi
jas Universitātes Filoloģijas fakultātē 
pastāv Baltu valodu katedra, ka ir vēl 
latviešu mei tas un puiši, kas latvie
šu valodu studē un grib to kopt gan 
augstskolā, gan, iestādamies "Rama
ve", liecina, ka latviešu valodai un 
literatūrai vēl ir nākotne. Draudzība! 
Centieni! Darbs! - ramavieši vēl ir 

uzticīgi savai devīzei, būdami izkai
sīti visās pasaules malās . 

Saslēgsimies draudzības lokā un 
godam pieminēsim "Ramaves" dibi
nātājus, veļu valstībā aizgājušos un 
visus tos, kas pieder " R a m a v e s " sai
mei! 

KĀRLIS ZVEJNIEKS, 
RAK'as saimnieks 

Uzziņai 
Zvejnieks Kārlis (dzimis 1921. 

gada 16. janvāri , Ukrainā - rakst
nieks). 

Dzimis skolotāja ģ imenē. Bei 
dzis Ventspils ģimnāziju 1939. ga
dā. Studējis LU - filoloģiju un me
dicīnu. 1943. gadā iesaukts Latvi
jas leģiona 15. divīzijā un nokļu
vis Vācijā. 1948. gadā beidzis Min-
steres universitātes Medicīnas fa
kultāti. Strādājis par Augustdorfas 
bēgļu nometnes ārstu un Interna
cionālās bēgļu organizācijas ārstu 
uz emigrantu kuģiem, kas devās uz 
Austrāliju. 1951. gadā pārcēlies uz 
ASV, kur strādājis par ārstu Dien-
viddakotā. 

Pirmā publikācija - žurnālā "Ra
m a v e " 30. gadu nogalē . Pēc tam 
dzejoļi 1941. gadā publicēti laik
rakstā "Daugavas Vanagi" (pseido
nīms - Kārl is Kurbads) , 1942. ga
da vasarā - laikrakstā "Rēzeknes Zi
ņas". Kārļa Zvejnieka stāsti un no
veles, kuru centrā romantiski īpat
ņi un psiholoģiski sarežģījumi, ap
kopoti grāmatā " Inese" (1954. g.), 
pēc tam īsprozas publikācijas pe
riodikā. Kārļa Zvejnieka intīmie un 
dabas dzejoļi izdoti krājumā "Silu 
šalkas" (1962. g.), tāmnieku dialek
tā rakstīta dzeja ar pse idonīmu -
Kuraž Krišs krājumos "Ventiņ pus" 
(1967 . g.) un "Lust īg d z ī v ' š e n " 
(1987 . g.) . R o m ā n ā "Bal tā p i l s " 
(1984. g.) atainota latviešu tr imdi
nieku izceļošana uz Austrāliju. 

Kārl is Zvejnieks ir Jāņa Jaun-
sudrabiņa prozas balvas iniciators 
un šās balvas fonda priekšsēdētājs, 
ilggadējs filologu akadēmiskās or
ganizācijas " R a m a v e " A S V kopas 
vadītājs. 1987. - 1990. g. - L a R A 
priekšsēdis. 

V. VECGRĀVIS 
("Latviešu rakstniecība 
biogrāfijās". R., 1992.) 

LU FAKULTĀTĒS 

I Pirmsskana 
Ne vienreiz vien ir dzirdēts, 

ka pie filologiem nekad 
nekas nenotiekot, neviens 
nekā neorganizējot un ne

apmeklējot . Šoreiz, 23 . aprīlī, tā ne 
bija. Filoloģijas fakultātes studenti 
paši bija sarīkojuši zinātniski poētis
ku konferenci, kas ir pirmā šāda vei
da k o n f e r e n c e , ar n o s a u k u m u -
P IRMSSKANA. 

Konferencei bija divas daļas - no
pietnā un mazāk nopietnā. Pirmajā 
daļā filologi lasīja dažāda satura re
ferātus - sākot ar G. Repšes prozas 
specifiku un amulet iem, un beidzot 
ar Zi lākalna Martu un latviskā ero-
t isma iemiesotā jām. Pār t raukumā 
nogurušos klausītājus no jauna atmo
dināja deju grupa "Dandar i " , kas 
dziedāja un dejoja. Atbilstoši konfe
rences saturam viņi bija iestudējuši 
ari deju no brāļu Kaudzīšu romāna 
"Mērnieku laiki". Sajūsmā par "Dan-
dar iem" konferences apmeklētāji bi
j a ar mieru noklausīties pat pārējos 
referātus. Pēc tam sekoja nenopiet

nā daļa, - tika lasīta pašsacerētā dze
j a un vizualizēti filologu tipi. Visi va
rēja uzzināt, kādas īpašības piemīt 
tieši filoloģēm un ar ko viņas atšķi
ras savā starpā, piemēram, vienas sēž 
bibliotēkās un pārtiek no gaisa un 
ūdens, citas krāso lūpas un pārvieto
jas klusi, bet vēl kādas nīst bifšteku. 
Pēc savām raksturīgākajām īpašībām 
filoloģes tika iedalītas dažādās gru
pās un apakšgrupās, p iemēram, vie
na no tām saucās - dzīves dragātās, 
bet nesalauztās. Kat ram t ipam bija 
radīts ari z īmējums, kurā attiecīgā 
daiļava bija attēlota visā savā krāš
ņumā. 

Apmeklētāju skaits varēja būt lie
lāks, bet katrā gadījumā zaudētāji bi
j a t ie, kas neatnāca. Cerams , nāka
majā konferencē klausītāju skaits būs 
kuplāks , j o p a s ā k u m s bija intere-
sant; . 

ZANDA REINFELDE. 
Filoloģijas fakultātes studente 

" p a studijām un 
atpūtai 

Veiksmīgas sadarbības rezultātā 
starp Ekonomikas un vadības fakultāti 
un LU Bibliotēku ir īstenojusies fakul
tātes dekāna prof. E. Vasermaņa iecere 
par jaunas lasītavas iekārtošanu fakul
tātē, kurā pasniedzējiem un studentiem 
būtu patīkami uzturēties gan strādājot 
ar grāmatu, gan vienkārši pavadot brī
vo laiku starp lekcijām. 

Iekārtojot lasītavu, tika realizēta sā
kotnēji pārsteidzošā fakultātes dekāna 
iecere grāmatu plauktus izvietot divos 
stāvos. Šobrīd jau var teikt, ka šis risi
nājums ir patiešām veiksmīgs un ne ti
kai tādēļ, ka telpa tiek maksimāli iz
mantota grāmatu izvietošanai, bet gal
venokārt tādēļ, ka tās pašreizējais ie
kārtojums rada ļoti savdabīgu, it kā sen
laicīgu gaisotni. Ar laiku lasītavas in
terjers tiks papildināts vēl ar dažām in
teresantām detaļām, kuras, iespējams, 
arī būs tikpat netradicionālas ierasta
jam bibliotēku iekārtojumam. 

Lasītavā ir brīvi pieejamas visas la
bākās un vērtīgākās fakultātes biblio
tēkas fondā esošās grāmatas, un, patei
coties fakultātes pasniedzēju atsaucī
bai, fonds tiek regulāri papildināts ar 
jaunāko literatūru, kas tiek iepirkta gan 
mūsu, gan ārzemju izdevniecībās. Grā
matas ir ļoti dārgas, un lasītavā nav 
elektronisko vārtu, kas palīdzētu nosar
gāt brīvā pieejamībā izlikto literatūru. 

Mēs uzticamies saviem studentiem un 
dodam iespēju strādāt tieši ar grāmatu, 
tātad savā ziņā radoši. To nekad nevar 
atsvērt informācija, ko par grāmatu var 
izlasīt katalogā. 

Bibliotēkas fonda papildināšanā lie
la nozīme ir arī dāvinājumiem, un es 
gribētu izteikt pateicību tiem pasnie
dzējiem, kuri ir dāvinājuši grāmatas sa
vas fakultātes bibliotēkai. Šobrīd šīs 
grāmatas ir izliktas lasītavā, un ir brīvi 
pieejamas lasītājiem. 

Ekonomikas un vadības fakultāte 
pēc apjoma ir pati lielākā visā LU, un 
pašreizējais vietu skaits lasītavā, pro
tams, ir nepietiekams, tāpēc šīs lasīta
vas atvēršanu var uzskatīt tikai par ie
sākumu fakultātes bibliotēkas darba 
pilnveidošanai, par ļoti veiksmīgu ie
sākumu. Jau tagad tiek plānota vēl vie
nas lasītavas iekārtošana fakultātē, un 
arī šī Ekonomikas un vadības fakultā
tes dekāna prof. E. Vasermaņa un LU 
Bibliotēkas direktora G. Manguļa ie
cere noteikti agrāk vai vēlāk realizēsies 
kā vēl viens patīkams pārsteigums 
mums visiem, kam bibliotēka ir nepie
ciešama gan mācībās, gan darbā. 

Ekonomikas bibliotēkas 
vadītāja 

SANDRA VENTERE 
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VĒRTĒ PAŠMĀJU ACS 

Kanceleja ir Universitātes sirds jeb durvis, kas tev atvērtas 

Aivars Švāns 

K a s ir L I kanceleja? Kas tur 
strādā? "UA" lūdza atbildēt A I 
VARU Š V Ā N A kungu, kas vada 
vienu no svarīgākajām LU struk
tūrvienībām. 

- LU ir lietvedības centrs, kurā ie
tilpst kanceleja un LU vadības sekre
tariāts. Patlaban esmu centra vadītājs. 

Savā laikā lietu pārva ldniekam 
Viktoram Šadinovam bija vajadzīgs 
palīgs. Kad sāku strādāt LU, biju pa
līgs saimniecības jautājumos. 

Sliktas veselības dēļ neesmu pa
beidzis Rīgas Politehnisko institūtu, 
bet izvēlētā profesija bija saistīta ar 
metālapstrādi - darba galdi ar pro
grammētāju vadību. Rūpnīcā biju 
tehnologs, tur ieguvu pirmo pieredzi 
darbā ar dokument iem. 

Lietu pārvalde kā struktūra tika 
likvidēta, un palika tikai kanceleja. 
Tad saņēmu uzaicinājumu kļūt par 
kancelejas vadītāju. Tās sastāvā ie
tilpa mašīnrakstīšanas un tiražēšanas 
birojs. Šobrīd aktuāli ir telesakari: 
faksa, kā ari t i ražēšanas pakalpoju
mi. Varu droši teikt, ka nosūtīt fak
su no L U kancelejas ir lētāk nekā ci
tur pilsētā, p iemēram, Latvijas pastā 
u.c. Piedāvājam ne tikai kopēt mate 
riālus, bet ar i iesiet s tudentu kursa 
darbus. 19. maijā būs pagājuši seši 
gadi , kopš strādāju LU. 

- Tas ir daudz vai maz? 
- Droši vien, ka maz. Universi tā

tei ir senas tradīcijas. 
- Kā tu raksturotu tradīcijas, 

kas veidojušās pirms sāki šeit strā
dāt? 

- Tās varētu būt cilvēku savstra-
pējās attiecības, kas jū tami atšķiras 
no cit iem kolekt īviem, kuros e smu 
strādājis. Pozit īvākais ir savstrapējā 
cieņa un sapratne, ar ko citur tā ne 
esmu sastapies. 

- Kā tas ir - vadīt izteikti s ieviš
ķīgu kolektīvu? 

- Būt vienīgajam vīrietim praktis
ki ir izdevīgi! (Ha!Ha!) Bet J a n o 
pietni, tad, runājot ar s ievietēm, es 
m u lielāks diplomāts . Ar v īr iešiem 
runāju tiešāk. 

- Vai šajos gados ir bijis kāds 
notikums, kuru nekad neaizmirsī
si? 

RE KĀ 

Draugi 
' īsti draugi v ienmēr ir ar m u m s , 
neatkarīgi no tā, vai esam labā vai 
sliktā garastāvoklī. Viņi pacietīgi uz
klausa mūs , kad gari "a tvieglojam 
sirdi", bieži vien kļūstot par m ū s u 
bezmaksas ps ihologiem. Jau kopš 
bērnības draugi m u m s palīdz saga
tavoties dzīvei un nākošajām partne
rattiecībām. 

Sieviešu un vīriešu d raudz ības 
atšķiras viena no otras kā d iena no 
nakts . Sievietes ar labāko d raudze -

- Nekad neaizmirsīšu arhīva pār
celšanu no Kalēja ielas uz Raiņa bul
vāri, tāpēc ka tas bija ļoti smags un 
grūts darbs. Viss jākār to no nulles. 

Kāda informācija koncentrējas 
jūsu rokās un galvās? 

- Reģistrējam visus rīkojumus, iz
ņemot personāla lietas un oficiālo sa
raksti. To glabājam pat ilgāk, nekā 
pa redz of ic iā lā nomenk la tū ra , j o 
prakse ir pierādījusi, ka tā darīt būtu 
vēlams. īpaši svarīga izrādījās sarak
ste no 1990. līdz 1991. gadam - ne
atkarības a tgūšanas laika. Ir bijuši 
gadi, kad nav saglabāti faktoloģiskie 
materiāli, tādēļ saprotam, ka svarīgs 
ir j ebkurš dokuments . 

Ināra Freimane 

- Vai varētu teikt,ka arī jūs vei
dojat L U vēsturi? 

- Jā, j o ir lietas, kas paredzētas pa
stāvīgai glabāšanai. To nevaru apgal
vot vienīgi par saraksti, kas tiek sū
tīta tieši uz fakultātēm u.c. Mums nav 
centralizētas sistēmas, un šim faktam 
ir zināmi trūkumi, bet diemžēl struk
tūrvienību ēkas ir izkaisītas pa visu 
pilsētu. Visu saņemt vienās rokās 
nav iespējams. 

- Vai r īkojumu vidū ir arī ko
mandējumu atskaites? 

- Ar i tā ir vēsture, j o tiek saglabā
tas ziņas par L U cilvēkiem, kas kaut 
kur ir braukuš i , kaut ko veikuši . 

- K ā d s ir l ietvedības centra va
dītāja novē lē jums, gaidot L U 80 
gadus? 

- Lai nebūtu savstarpējo nesaska
ņu ar Izglītības un zinātnes ministri
ju . Galvenais , lai vis iem būtu vese
lība. Ja b ū s nepat ika pret darbu, tad 
neko labu nevarēs paveikt . 

Sarunai piebiedrojās kancele
jas pārzine I N Ā R A F R E I M A N E : 

- Kā izteicās viens no Juridiskās 
fakultātes docent iem, kanceleja ir 
Universi tātes sirds. 

A r to sais tās LU lietu pārzināša
na, pasts, r īkojumi, komandējumi . 

Domāju, j a L U sargi kaut ko ne
zina, tad nākošās durvis, kuras ver 
ienācēji, ir mūsējās . 

- K o j u m s visbiežāk jautā? 
- Par uzņemšanu . Zvana m a m 

mas, tēti, paši bērni. Otrā vietā ir jau
tājumi par dažād iem kursiem. 

ni runā p a r visu, apspr iežot savas 
rūpes un p r o b l ē m a s , uzt icas viņai . 
Bieži šī d raudz ība rodas j au skolā . 
Tad d r a u d z e n e s v ieno a tmiņas par 
skolu, p i r m o mīlest ību, p i rmajām 
b r īvd ienām, kas pavadī tas b e z ve
cākiem. Viņas viena otrai stāsta pa
šu in t īmāko, zinot , ka uz draudzeni 
var pa ļaut ies . 

Vīr iešu v idū tāda dz i ļuma drau
dzība s a s t o p a m a retāk, viņi vairāk 
radīti b iedr iskām attiecībām. Vīrieši 

- Cik ilgi būts kopsolī ar LU? 
- Būs jau 24 gadi. 
- Esat studējusi? 
- Esmu iesākusi, bet nepabeigusi 

- sākumā bioloģiju, tad jurispruden
ci, taču lielākās studijas bija mani 
bērni. Ceru, ka viņi izdarīs to, ko ne
paspēju es. 

- Cik lieli ir jūsu bērni? 
- Dēlam 17, bet meitai - 1 5 gadi. 

Uztraucos, j o meitai ieskaite 9. kla
sē. 

- Kas jūs piesaista Lni vērsi tē
tei, ja tik ilgi šeit būts? 

- Neesmu par to domājusi. Lai
kam jau labs kolektīvs. Universitāte 
kaut kādā veidā pievelk un patur. Zi
nu daudzus , kas aizgājuši, bet atkal 
atgriezušies. Iespējams, tas ir jaunī
bas nos lēpums, j o visapkārt taču ir 
studenti, jauni cilvēki. 

- Vai kaut kas ir mainījies pa 
šiem gadiem? 

- Agrāk tomēr bija lielāka atbil
dības sajūta. No sava darba specifi
kas vērtējot, varu teikt, ka cilvēki 
kļuvuši vieglprātīgāki. Attieksme ap
mēram tāda: kas nu tur tas papīrs, tas 
taču nav tik svarīgi. Uzskatu, ka to
mēr ir būtiski, lai "tas papīrs" būtu 
pareizi noformēts, ja tam paredzēta 
vieta arhīvā. Daudz ko var nozīmēt 
nepareizs datums, paraksts u.tml. 

- Vai jūsu darbs nav ļoti vien
veidīgs? 

- Visiem liekas, ka darbs ar papī
riem ir garlaicīgs, bet mums taču kat
ru no t iem atnes kāds cilvēks. Tā kā 
a t rodamies centrā, daudzi ienāk tā
pat - parunāt un izkratīt sirdi. Gan
darījumu s a g ā d ā j a cilvēki no mums 
aiziet smaidīgāki. 

- Cilvēki jums uzticas? 
- Daudzi saka, ka pēc sarunas ar 

mums paliekot labi. Mūsu rīcībā ir 
LU pasts, un ari tā ir informācija, ku
ru jāprot glabāt. 

- Vai ir bijuši gadījumi, kurus 
nekad neaizmirsīsiet? 

- Ir gadījies visādi. Piemēram, j o 
cilvēks izglītotāks, jo grūtāk nofor
mēt komandējuma apliecību, jāat
griežas pat septiņas reizes, līdz viss 
izpildīts pareizi. Pēc tam laimīgi jū
tamies visi! 

Saviem bērniem mācu, ka jābūt 
laipniem un pretimnākošiem, tad ari 
citi atbildēs ar to pašu. Jāprot atrast 
kāda aizraušanās, lai jus tos labi. 

- J u m s tāda ir? 
- Jā, tas ir mans dārzs Berģos. Pa

sakaina sajūta, kad no rīta izej dār
zā! 

V e c ā k ā l i e t v e d e I N G R Ī D A 
B R U Ž U K A LU strādā jau no 1973. 
gada: 

- Mani uz šejieni uzaicināja radi
niece Ausma Āboltiņa, kas savā lai
kā bija kancelejas vadītāja. Sāku mā
cīties Lietišķajā mākslas skolā tērpu 
modelēšanu, bet slimība un apstākļi 
dzīvi pagr ieza citādi. 

- Šeit taču ir kaut kas pavisam 
pretējs - tērpu vietā papīra lietas! 

- Esmu strādājusi ari radiorūpnī
cā. Veicu atbildīgu darbu, kad sāka 
ražot j a u n o aparātu "Festivāls". 

Tagad studē mani dēli. Kārlis sā
ka mācīties kultūras vēsturi, bet, kad 
viņam pateica, ka būs jāstrādā par sko
lotāju, izņēma dokumentus un iestā
jās juristos. Armands jau juristus ir 
beidzis. Abi dēli ir ari lieli dejotāji. 

- Kas pa šiem gadiem Universi
tātē mainījies? 

- Agrāk vairāk viens par otru rū
pējās, centās palīdzēt, bija draudzī
gāki. 

Skatoties uz saviem dēliem, redzu, 
kā mainījusies studentu attieksme pret 
sevi un citiem. Vecākais dēls uz ek
sāmeniem gāja baltā kreklā un uzval
kā, betjaunākais aiziet džīnās... 

Senāk darbiniekiem bija vairāk 
kopīgu pasākumu. Notika brīnišķīgas 
balles. Skumji, ka pagājušajā gadā 
pat nebija kopīgu Ziemassvētku. 

- Parasti visā vainojam naudas 
trūkumu. 

- Manuprāt , katrs to latu labprāt 
ziedotu, j o cilvēkiem vajadzīgi ari 
svētki un vienojoši pasākumi. 

Aivars Švāns: 
- Zudusi tradīcija, ka kancelejas 

cilvēki zināja par visiem notikumiem 
- kursiem, pasākumiem u.tml. Arvien 
grūtāk ir atbildēt uz jau tā jumiem. 
Būtu vēlams, lai c i lvēki , rīkojot pa
sākumus, paziņotu ari mums , kance
lejai. 

- Dažkārt arī mēs redakcijā in
formāciju saņemam novēloti . Vai 
to var izskaidrot ar neizdarību, 
vienaldzību...? 

- Acīmredzot, radusies tendence 
darboties nošķirti, un nav vēlēšanās 
radīt visas Universitātes kopības sa
jūtu. Nedomāju, ka būtu jā izdod rek
tora rīkojums, ka obligāti jāinformē. 
Tas taču ir pašu fakultāšu interesēs. 

Ingrida Bružuka: 
- Ja cilvēki atnāk vai piezvana, un 

jautā informāciju, nekad neatsākām 
palīdzību. Reiz kāds cilvēks atbrauca 
no laukiem, jo bija dzirdējis pa radio, 
ka kaut kur kaut kas notiek, bet neat
cerējās precīzi. Zvanījām uz fakultā
tēm, citām augstskolām, jautājām pat 
ministrijās un atbildi atradām. 

N o mūsēj iem parasti visatsaucī
gākie ir svešvalodnieki, fizmati, bio
logi, ķīmiķi. 

Iespējams, ka mums vēl ir vecā 
domāšana, j o īpaši neuzt icos dato
riem visu pierakstu ari k ladē. 

- Šķiet tas attaisnojas, jo ir dzir
dēts, ka lietvedības centrā iekļu
vis bīstamais datorvīruss "Černo
biļa" un paspējis sabojāt daļu in
formācijas. 

- Kad biju Francijā, apmeklēju 
Sorbonnas universitāti. Ar i tur pil
nībā neuzticas datoriem un paralēli 
visu dokumentē - pieraksta kladēs un 
uz kartī tēm. Esmu bijusi Maskavas 
universitātē, bet pie m u m s sistēma 
ir daudz labāka. 

- K o jūs gribētu vis iem vēlēt? 
- Lai ari " U A " palīdz visus vie

not un informē par pasākumiem. Ap
brīnoju to, kā rektora pal īdze Milda 
Klepere prot vienot bijušos darbinie
kus. Cilvēki nejūtas ats tumti , un re
dzu, ka nāk šurp laimīgi un gaidīti . 

Ingrīda Bružuka 

" U A " bieži saņem faksus, un 
tad visbiežāk iznāk tikties ar datu 
bāzu inženieri L A I M D O T U K E -
R Ē V I C U . 

- Esmu Universitātē no 90. gadu 
sākuma, kad sākās faksu ēra. Pirms 
tam strādāju rūpnīcā "Straume", kur 
darbs bija maiņās. Tā kā man bija 
mazs bērns, tad atnācu uz šejieni. Rī
gā tajā laikā bija tikai daži faksi, tā
dēļ sākumā darba apjoms prasīja strā
dāt diennakti. Universitāte saņēma dā
vinājumu no ā rzemēm, kur faksa 
aparāti, protams, nebija retums. 

Sākumā vajadzēja piemeklēt ne
pieciešamās līnijas, j o visām uzreiz 
nevarēja pieslēgties. Pieteikumi gā
ja caur centrāli, pieņēma tikai noteik
tu skaitu. 

Strādājām pa nakti, lai cilvēki va
rētu nosūtīt ziņas. Diennaktī dažkārt 
nosūtī jām vairākus tūkstošus faksu. 
B i j ām trīs darbinieki. Tagad esmu 
pal ikusi viena un mēnes ī vidēji cir
kulē ap 300 ziņu. Mūsējais ir bāzes 
fakss. Ja nevar nosūtīt tieši uz fakul
tā tēm, tad izmanto m ū s u numuru. 

- N o Aivara Švāna kunga dzir
dēju, ka j ums vienmēr ir jaunas un 
interesantas idejas? 

- Man patīk strādāt radoši, vien
mēr cenšos kaut ko izdomāt. Pati pro
grammēju sistēmu, kā uzskaitīt un sis
tematizēt nosūtītos un pienākošos fak
sus. Bieži vien, cenšoties izveidot kaut 
ko modernāku un labāku, padara to 
sarežģītāku un grūtāk uztveramu. Pie
mēram, Intemets. Sākumā Intemetā 
pēc valsts un pilsētas dalījuma ātri at
radu cilvēkiem vajadzīgos telefona 
numurus . Tagad sadalījums ir sarež
ģītāks un grūtāk saprotams. Līdzīgi ir 
ar jaunākaj iem faksa aparātiem. 

Intuīcija un izdoma jāl iek lietā, 
kad atsūtīts fakss bez konkrēta adre
sāta. Tad paiet laiks, Rdz saņēmēju 
a t rodu. Tomēr cenšos to izdarīt. 

M ū s u fakss ir p i e s l ēg t s cau ru 
diennakt i , un LU faksa numur i ir 
7820113 vai 7225039 . 

Varat būt droši, ka steidzīgā ziņa 
laikā nonāks pie adresāta, j o ir dro
šās rokās. 

Sarunājusies 
ILZE BRINKMANE 

* Ci lvēkam vidēji ir pieci tuvi 
draugi , p iecpadsmit paziņas un ap
tuveni s imts attāli paziņas . 

* Precētajiem ir mazāk draugu ne
kā neprecētajiem. 

* Neprecēt ie pavada ar draugiem 
vairāk laika nekā precētie. 

* Šķirtie cenšas uzturēt draudzī
bu uzmanīgāk. 

* Vairums cilvēku tiekas ar drau
g iem katru nedēļu. 

Tulkojusi ANDA 

m e k l ē k ā 
du, ar kuru 
kopā varētu 
pavadīt brī
vos br īžus - kopīgi aiziet uz treniņu 
pēc darba , uz s tadionu, bāru. 

S iev ie tēm svarīgāka ir komuni 
kācija, vīr iešiem - darbība. Viens no 
i emes l i em šīm dominan tēm ir tas, 
ka vīr iet is savā biedrā vairāk redz 
konkuren tu ; profesijā vai hobijā -
visur viņi grib būt labākie. Vīrieši 

Sieviešu un vīriešu drau 
dzības atšķiras viena no 
otras kā diena no nakts 

nav raduši 
a t k l ā t i 
paust tādas 
e m o c i j a s 

kā bailes, nospiestību. Šajā ziņā vi
ņi ir daudz noslēgtāki nekā s ievie
tes. 

Draudzība, protams, j ākop j . Kas 
zvana draugiem tikai tad, kad no vi
ņiem kaut kas vajadzīgs, lai nebrī
nās, ka pēkšņi vairs nav neviena, kam 
piezvanīt. 
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| Universitāte man ir zināšanu māte 

Irēna Ondzule 

C i l v ē k i e m , kuri augs t sko las 
slieksni pārkāpj ik rītu, tā nereti 
ir vairāk nekā tikai vienkārša dar
ba vieta. Šoreiz intervija ar IRĒ
N U O N D Z U L I - Latvijas Univer
sitātes Zinātņu un tehnikas vēstu
res muzeja direktori. Saruna būs 
par to, kāda nozīme viņas dzīvē ir 
augstskolai un kā viņa tajā jūtas. 

- Pirmā tikšanās ar Universitā
ti droši vien bija, kad kļuvi par stu
denti? 

- Jā. Vēstures un filozofijas fakul
tātes vēsturnieku vakara nodaļā stu
dēju no 1973. līdz 1979. gadam. 

Pateicoties vectēva stāstiem par 
seniem laikiem un dažādām vecām 
l ietām, vēsture mani ir vilinājusi 
kopš bērnības. Gluži kā Minhauzens, 
viņš zināja gan pasakas, gan patie
sus not ikumus. P iemēram, par Pir
m o pasaules karu, kurā pats bija pie
dalījies, nostāstus par apkārtni, da
žādus spoku stāstus. M a n vienmēr 
gribējās izzināt, kādēļ, piemēram, to 
kalnu sauc par Naudas vai Raganu 
kalnu. Allaž vēlējos atrast atbildi uz 
jautājumu, kāpēc tas ir tieši tā un kā
da ir patiesība. Caur pasakām, leģen
dām un teikām radās mana lielā in
terese par vēsturi. 

Pēc vidusskolas absolvēšanas bi
j a jāizšķiras - studēt mākslas vai pa
rastajos vēsturniekos. Izvēlējos otro 
variantu. Mākslas vēsture man ir pa
likusi kā sirdslieta, kā mīlestība pret 
dažādiem mākslas veidiem - gleznie
cību, arhitektūru, tēlniecību utt. Sa
biedrības vēsture ir daudz plašāks jē 
dziens - tajā ietilpst gan māksla, gan 
ari citas lietas. 

Māco t i e s vakarn iekos , aizgāju 
strādāt uz toreizējā Proletāriešu ra
jona (tagad - Vidzemes) izpildkomi
teju - pensiju daļu. Vispirms biju sek
retāre, tad arhivāre un vēlāk inspek

tore sadzīves jautājumos. Tā apgu
vu prasmi strādāt ar dažādiem cilvē
kiem. Viņi pie manis nāca ar savām 
garīgajām un fiziskajām problēmām. 
Iemaņas šajā darbā man vēlāk ļoti pa
līdzēja, piemēram, nesamulst publi
kas priekšā. Iemācījos kontaktēties. 

Kad biju jau 3. kursa studente, va
jadzēja sākt strādāt specialitātē. Iz
vēlējos Rīgas Vēstures un kuģniecī
bas muzeju. Tur strādāju no 1975. 
līdz 1986. gadam. Pazīstu muzeja 
darbu no paša vienkāršākā līdz pat 
zinātniskajam. Disertāciju sāku rak
stīt 1980. gadā, bet tad sarežģījās ģi
menes apstākļi. Bija jāizvēlas - mei
ta vai disertācija. Tā zinātniskais 
darbs palika neuzrakstīts, bet mana 
"dzīves disertācija" ar garu zirgasti 
skraida apkārt un mācās. Sapratu, ka 
vienmēr kaut kas ir jāziedo. Visu ne
kad nevar paspēt. 

- K ā nok ļuv i d a r b ā Univers i tā 
tē? 

- Laikā, kad rakstīju zinātnisko 
darbu, sāku strādāt arī Universitātē. 
Sākumā Informācijas daļā, kuras va
dītāja bija Irēna Grauda . Kopā ar 
Āriju Konstantinovu viņa man parā
dīja visu, kas un kā jādara. Manā pār
ziņā bija vēsturiskā puse - dažādu iz
stāžu organizēšana, raksti par Uni
versitāti. 

Sākās a tmoda , un l īdz ar to -
1989./1990. gadā - ari lielais darbs. 
Tas bija laiks, kad uz Universitāti ti
ka sūtīti ļoti daudzi materiāli no ār
zemēm, īpaši par augstskolas vēstu
ri, mācībspēkiem, studentiem. Uz
krājās bagāts pūrs. Universitātes vēs
ture tika apskatīta no "otrās puses", 
kas padomju laikā bija liegta saska
ņā ar norādījumu - "Labāk pa pirms
kara vēsturi nerakņāt ies , tur nekā 
nav!" 

K a d n o Univers i tā tes vēstures 

drīkstēja parādīt kaut ko vairāk, ār
zemnieki pārliecinājās, ka pagātni 
vairs neiznīcinās no šķiriskā vai par-
tijiskā viedokļa, kā bija līdz tam. 
Daudziem dokumentiem bez speciā
lām atļaujām nemaz nevarēja tikt 
klāt. Kad pavērās aizliegtās Univer
sitātes vēstures lappuses, kļuva vieg
lāk strādāt - analizēt, vērtēt un atbil
dēt uz dažādiem jautājumiem. 

- Kā izjuti to, ka padomju laikā 
daudzi fakti bija jānoklusē vai, vēl 
ļaunāk, jānomelno? 

- Strādājot muzejā ir tā, ka tu reā
li saskāries ar priekšmetu, kas attie
cas uz konkrētu laiku. Ja tev j āap
galvo, ka šis priekšmets ir melns un 
nekvalitatīvs tikai tādēļ, ka ir ražots 
nepadomju, tātad, nepareizajā laikā, 
sajūta ir ļoti slikta. Tāpat kā teikt, 
p iemēram, ka, lūk, tikai sociālists 
spēja radīt tik brīnišķīgas kurpes, kā
das līdz tam nebija. Nevarēja taču pat 
salīdzināt to kurpi, kas ražota pirms
kara Latvijā, ar pēckara periodā ra
žoto. Protams, ka pirmajai kvalitāte 
bija daudzkārt augstāka. Taču jāsa
ka bija pretējais. 

Vēsturniekiem gāja ļoti grūti. Bi-
ja jāmeklē vidusceļš, sakot: "Skatie
ties paši!" Lieliska izeja bija atsauk
šanās uz autoritātēm. Reiz, kad lasī
j u lekciju par 40. gadu Latvijā, sacī
ju , ka es tajā laikā nedzīvoju. Bet, 
lūk, to un to ir teicis vēsturnieks Ēriks 
Žagars, kurš minētajā periodā ir dzī
vojis un veicis zinātniska rakstura 
pētījumus. Atsaucos uz viņa publi
kācijām. 

- Vai laiks, kad kļuvi par muze
ja direktori, tev ir devis uzdevu
m u veidot šo muzeju par ideālu? 

- Direktore esmu kopš 1990. ga
da, un tas vēl joprojām nav mans 
ideāls. Latvijā ir tādi muzeji, kuriem 
mūsējais varētu līdzināties. Pirmkārt, 
Rīgas Vēstures un kuģniecības mu
zejs. Tur ir brīnišķīgs kolektīvs. Man 
laimējās strādāt kopā ar vecāko pa
audzi, ci lvēkiem, kuri šajā muzejā 
darbojās vēl pirms 1940. gada. Viņi 
stāstīja, kā savulaik paglābuši dažā
dus priekšmetus no padomju laika iz
nīcināšanas darbiem. Tie ir gaiši cil
vēki , kuri, darot savu darbu, s tāvē
juš i pāri visām partijām un varām. 
Viņi uz vēsturi raudzījās no vispārcil
vēciskā viedokļa. 

Un ive r s i t ā t e s muze j s tuvos ies 
ideālam, kad būs gatava ekspozīci
ja . Jāpabeidz remonts , tad varēs vis
pusīgi parādīt visu Universitātes 80 
gadu ilgo vēsturi - gan akadēmisko 
dzīvi, gan mācību procesu un studen
tu sadzīvi. Būs tris daļas: zinātne, iz
glītība, sadzīve. 

Mums ir, ko rādīt. Bibliotēkās pa
mats ir grāmata, arhīvā - dokuments, 
bet muzejā cilvēku uzrunā lietas - do
kumenti, fotogrāfijas, priekšmeti. 

Universitātes muzejs aptver vai
rākas zinātņu nozares, kas pārstāvē
tas LU, kā ari tehniskos sasniegumus. 

Mums ir Vēstures muzejs, kas at
rodas Raiņa bulvāri 19, ir Pedagoģi
jas vēstures muzejs. Zooloģijas, Bo
tānikas, Ģeoloģijas muzeji. Ir tehnis
kie muzej i . Candera memor iā la i s 
muzejs-māja, kura tematika - raķešu 
būve un astronomijas vēsture. Skait
ļošanas tehnikas un matemātikas mu
zejs. Tiek veidots Fizikas vēstures 
muzejs. 

Kolēģiem muzejos palīdzu parei
zi izvietot materiālus, pastāstu, kā jā
raksta dokumenti , vārdu sakot, iepa
zīstinu ar muzeju darba vispārējo 
metodiku. 

Vēl mūsu pūrā ir LU fonds. Tā 
pārziņā ir dāvinājumi augstskolai -
nekustamais īpašums. Mecenāti ir 
Kristaps Morbergs, Roberts Hiršs un 
citi. N o R. Hirša kunga esam saņē
muši mantojumā "Ratniekus". Lai
ka gaitā ceram "Ratnieku" klētī iz
veidot Lauksaimniecības vēstures 
muzeju. Tajā būtu materiāli par LU 
fakultātēm, kuras līdz 1940. gadam 
bija saist ī tas ar lauksaimniecību, 
mežkopību, veterinārmedicīnu. Būs 
ari telpa bibliotēkai. 

Vēl šobrīd tiek organizēta neliela 
izstāde par LU fonda darbību. 

- Vai LU muze ja d i r ek to re i i r 
d a u d z p r o b l ē m u ? 

- īpašu problēmu nav, j o man ir 
brīnišķīgs kolektīvs. Esam 30 cilvē
ki, katrs strādā savas zinātņu noza
res muzejā. Kolēģi ir atsaucīgi un iz
palīdzīgi. Es viņiem palīdzu muzeja 
darba specifikā, bet zinātniski aprak
stīt molusku, herbāriju u. c. kolekci
jas ir viņu uzdevums. To veic spe
ciālists - zooloģijas muzeja darbi
nieks. 

Manā pārziņā ir ari birokrāt iskā 
daļa, piemēram, inventarizācija, ga
da atskaites, finanses u. tml. 

Rakstot publikācijas, mans prin
cips ir nekad nelajst atklātībā nepār
baudītus faktus. īpaši vēsturē tas ir 
ļoti svarīgi. Tu atbildi par saviem vār
diem. 

Bieži pie manis nāk žurnālisti no 
dažādiem laikrakstiem un lūdz kādu 
mater iā lu , p iemēram, fotogrāfiju. 
Tad tai ir jāuzraksta anotācija. Ar ī 
tas prasa laiku. 

Muzeja ikdiena sastāv no dažādu 
tematisku izstāžu veidošanas. Visiem 
faktiem ir jābūt pārbaudītiem un pre
cīziem. Tos esmu vākuši gan Stat is
tikas pārvaldē, gan Rīgas bibliotēkās, 

zinu arī, kādi materiāli atrodami da
žādos Latvijas muzejos. 

Nereti gadās strādāt ar privātper
sonām. Piemēram, atnāk kāda cienī
jama kundzīte gados. Cilvēkam sirds 
ir pilna, gribas izrunāties. Viņa ne
nāk un nesaka - es muzejam atnesu 
to un to, bet vispirms "izkrata sirdi". 
Ja neuzklausīsi , cilvēks aizies ar vi
su atnesto mantu. Atvēlot laiku šā
dām "sirds izskratīšanām", muzejs 
no pr ivātpersonām ir saņēmis neie
domājamas lietas par Universi tātes 
vēsturi. 

Šobrīd rakstu grāmatu par LU 80 
gadiem. M ū s u īpašumā ir nonācis 
fantastisks dokuments - 1956. gada 
liecinieks. Zinām, ka tolaik daudzi 
brauca apgūt neskartās zemes. Vai ir 
saglabājies vēl kāds dokuments , iz
ņemot aicinājumu avīzē? Kundzī te , 
kura man piezvanīja, sākumā piedā
vāja pav isam citus materiālus. Sāku 
ar viņu runāt ies , un tā rezultātā mu
zeja rīcībā ir 1956. gadā izdotā kom
partijas Ceļazīme, kurā teikts, ka šī 
sieviete brīvprātīgi brauc apgūt ne
skartās zemes . Ceļazīme ar visu par
tijas un valdības svētību. Pašu ceļu 
raksturo fotomateriāli: izbraukšana 
no Rīgas lopu vagonos, pavadīt at
nākušie vecāki, smaidīgi jaunieši, sa-
pucētas meitenes. Blakus - vesels pa
vadītāju pulks ar asarām acīs. Lopu 
vagoni atsauc atmiņā neseno pagāt
ni. Ir arī fotogrāfijas par tālāko ceļo
jumu un par to, kādi bija dzīves ap
stākļi. 

- Kas Universitātei ir muzejs? 
- Ārkārt īgi nepieciešama lieta! 

Ļoti daudzi studenti interesējas par 
augstskolas vēsturi . Kad skolās sā
kas projektu nedēļas , ierodas arī no 
s k o l ā m - ī p a š i 10., 11. un 12. klases 
skolēni. Ja republikas avīzē publ icē 
kādu konkursu, kurā ir jautājumi par 
LU, mans tālrunis "kūp" . Dienā sa
ņemu s imt iem zvanu. Tā iepazīstos 
ar cilvēkiem, kuriem ir materiāli par 
LU vēsturi. 

- K o tev pašai dod darbs LU 
muzejā? 

- Tas ir profes ionāla is , ma ize s 
darbs. Univers i tā te ir manas otrās 
mājas. Šeit e smu saņēmusi zināša
nas. Augs tskola ir ļoti daudz devusi 
manai dzīvei. Tagad kaut daļēji varu 
to atdot atpakaļ , labi darot savu dar
bu. 

Universi tāt i mēs saucam par Al
ma mater. M ē s , bērni , savai z ināša
nu mātei parādu nespēsim atdot. To
mēr cenšos būt viņai laba meita . 

MARA SADOVSKA 

RE KA 

| Dažas ziņas par kādu zaļo lapu mēneša svinamo dienu 
Ak, ziedošais maijs! Tas atne 

sis sev līdz tik daudz svēt 
ku , tik daudz sv inamo die

nu! Un tomēr, blakus š īm dienām ir 
kāda mazliet klusāka svētku diena -
18. maijs - Muzeju diena. Kādēļ to 
svin maijā? Varbūt tādēļ , ka mūsu 
senči maiju sauca par lapu mēnesi , 
bet, cik z ināms, vēsturi ar i ieraksta 
lapās - baltās, melnās, dzeltenās - un 
uzkrāj muzejos. Pasaules muzejos ir 
milzīgas vēstures, kultūras un māk
slas vērtības. Taču ir ar i tādi muzeji, 
kas glabā visai ekskluzīvas lietas. Tā, 
p iemēram, Norvēģijas pilsētā Lille-
hammerē atrodas viltojumu muzejs, 
Vācijā, Zingenē - zupu pagatavoša
nas recepšu muzejs, kurā var smel
ties zināšanas smalkajā kulinārijas 
mākslā no vairāk nekā 45 000 recep

tēm. Taču muzejus var veidot ari in 
dividuāli , šeit kā p iemēru var minēt 
Jenā dzīvojošo Lencu laulāto pāri. 
Viņi ir izveido 
juši visai savda
b ī g u - s m a r ž u 
muzeju. Speciā
los traukos tiek 
glabātas visda
žādākās dabis 
kās smaržas un 
to ekstrakti. Vai 
nav burvīgi ie
g r i e z t i e s t ā d ā 
muzejā un ieelpot meža , jū ras va i . . . 
1953. gada jaunības a romātu? 

" Cik zināms, muzeji ari krāj , sa
glabā un eksponē kultūras un vēstu
res pieminekļus. Tie var būt visda
žādākie. Dānijas pilsētā Orhusā ir uz

celts piemineklis valsts galvenajam 
eksporta produktam - cūkai. Taču ari 
daudz mazāki dzīvnieciņi ir p iemi

n e k ļ a v ē r t i 

Ir arī tādi muzeji, kas 
glabā visai ekskluzīvas 
lietas. Tā, piemēram, 
Norvēģijas pilsētā 
Lillehammerē atrodas 
viltojumu muzejs. 

tad, ja viņi ir 
veikuši kādu 
v a r o ņ d a r b u 
t a u t a s un 
v a l s t s l a b ā . 
P i e m i n e k l i s 
d e l f ī n a m ir 
u z s t ā d ī t s 
ASV, j o tieši 
de l f īn s b i j a 

izcili pildījis sakarnieka pienākumus 
starp virszemes dienestu un amer i 
kāņu dz i ļūdens staciju. Savukār t 
Austrālijā ir uzcelts piemineklis . . . 
kodei . To paveica pateicīgie austrā
lieši pagājušajā gadsimtā, kad Aus 

trālijā bija savairojušies no Ameri
kas ievestie kaktusi un cīņā pret t iem 
tika izmantotas Brazīlijas kaktusu 
kodes. Ja, izlasot šīs dažas ziņas par 
muzej iem, esi nolēmis veidot savu 
muzeju, tad sāc to kaut vai no ats lē
gu kolekcionēšanas, kā to darīja Po
lijas pilsonis Janušs Hļebinskis . Vi
ņa kolekcijā ir j au 4279 atslēgas. Vis
lielākā no tām ir 83 cm gara un ir 
kalpojusi kā izkārtne, bet v ismazākā 
atslēga ir 4 m m liela, un tās uzde
vums bija saslēgt pulksteņa ķēdīti . 

Lūk, tev ir visas iespējas veidot 
kolekciju, muzeju vai gūt dažas jaut
ras atzinās, izlasot šo rakstiņu. 

INGMĀRA ZALITE 
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s t u d e n t u padomes l a p a 
Radio KN 
mūžīgi m 

Beidzot tas ir noticis!!!! Š.g. 6.maija 
sēdē Nacionālajā radio un televīzijas pa
domē vienbalsīgi tika pieņemts lēmums 
piešķirt Latvijas Universitātes Studentu 
padomei Radio KNZ apraides atļauju Rī
gā, kaut ari pagaidām šis lēmums oficiā
li nav publicēts. Tā kā turieties, mīlīši, 
pie jums nāk Radio KNZ, kurš viennozī
mīgi un neatlaidīgi bombardēs jūs ar jaunumiem augstskolās, baumām un mū
ziku FM 103.2 MHz viļņos. Studentu padome un KNZ taču ir uzvarētāju blice! 
Visi šķēršļi mums ir pārvarami, mēs varam visu un jebko!! 

KNZ extrémalos 
spēles 

Maks imize jo t i e s KNZ biedru 
skaitam, šogad atkal tika nolemts 
(pēc gada pārtraukuma) doties KNZ 
extremālajās spēlēs. Tikai šis pasā
kums parāda, kas ir kas, un sarindo 
biedrus sarežģītajā KNZ hierarhijas 
sistēmā atbilstoši katra iespētajam. 

Oficiālais datums (10. - 1 1 . aprī
lis) tika pieņemts jau paraģenerāl-
kongresā. Neskatoties uz to, bailīgā
kie tomēr nolēma labāk simulēt sli
mības simptomus, nekā doties godī
gā vīru cīņā. Kā jau zināms, vienīgā 
vieta, kur var tā īsti pārbaudīt kolē
ģus, ir elektriskais krēsls vai arī me
žonīgākā Latvijas upe - Amata. KNZ 
šoreiz izvēlējās otro variantu. Nedē
ļu pirms pasākuma izlūkos tika sūtī
ta veterānu grupa ar sk. sl. Ustupu, 
Zaimiņu un Kurmīti priekšgalā. Vi
ņi parūpējās par dažādu grūtības pa
kāpju šķēršļu (atvari, virpuļi, koki, 
krāces u.rml.), kā ari šovelementu 
(slīkoņi un kailas sievietes krastā) sa
gatavošanu. Liktenīgajā ritā milzīga 
fanu pūļa svilpienu pavadībā dros
mīgākie no drošsirdīgākajiem ar auk
stām kājām iekāpa vilcienā (daļa gan 
tūlīt ari izkāpa ārā). Pirmo pārbaudi 
veica Latvijas dzelzceļa kontrolieri. 
Jāpiezīmē, ka daļa to neizturēja. Tu
vojoties varenās upes šausminošajai 
krāču dārdoņai, drosminieku pulks 
izretinājās agoniskā procesijā. Tā 
līdz upei nokļuva vien mazs pulciņš 
titulu kārotāju. Lieliskas iemaņas lai
vas sagatavošanā braucienam de
monstrēja B. S. Švinskis. Pēc veciem 
labiem armijas standartiem tā tapa 
gatava vienas šķiltavas degšanas āt
rumā. Otrās vietas ieguvēji - Igau
nis un Kislijs. Švinskis apsteidza par 
nieka 150 minūtēm. Starp viņiem tad 
ari izvērsās galvenā cīņaupes strau
mē. Pārējie dalībnieki nav pieminē
šanas vērti, j o viņu nenormālā tū-
ļāšanās drīz vien piesaistīja kārtības 
sargu uzmanību. Protams, ka tas bei
dzās ar masveida kautiņu. Kamēr 
krastā palicēji slacīja dzimto zemi 
asinīm, mūsu brašākie vīri (B . S. 
Švinskis, Igaunis ar Kisliju un vēl da

ži) bezbailīgi laidās straumē 
Krasta panorāmas slīdēja 
gar acīm kā dažubrīd pē
dējā stundiņā dzīves ai
nas. Ar milzīgu neat
laidību tika pārvarēti 
šķēršļi. Nevar nepie
minēt dažu kolēģu ne
jauko rīcību: lai izvirzī
tos vadībā, viņi sadūra pre 
tinieku braucamrīkus vai 
ari nozaga airus. Pir
m ā s n o p i e t n ā k ā s 
krāces ar virpuļiem 
viņiem par to ne
žēl īgi atriebās. 
Kā bija solījuši 
o r g a n i z a t o r i , 
brauciena laikā 
bija jāglābj ari slī
koņi. Ļoti lielu dros
mi demonstrēja Igaunis 
ar Kisliju, kuri bija pa
manījušies veikli iz-
manevrēt starp glābi
ņu alkstošajām ro
kām bez jūtamiem 
materiāliem zaudē
jumiem. Atšķirībā 
no viņiem B. S. Švinskis ik pēc 13 
min. bija spiests kāpt krastā, izliet 
ūdeni no laivas un pārskaitīt mantas. 
Kā izrādījās vēlāk, KNZ nebija vie
nīgie, kas šajā drēgnajā laikā ieka
roja viesmīl īgo upi. Cita pakaļ citai 
upē metās vēl pāris desmiti neprātī
gu ceļotāju. Viņu laivas un mantas 
marodieri bez pūlēm varēja savākt 
gar krastu apmēram pēc stundas. Spī-
tējot straumei un veterānu sagādāta
j iem pārbaudījumiem, ar visām vil-
tībiņām galā tika tikai divas ekipā
žas - B. S. Švinskis un Kislijs ar 
Igauni. Vēl tagad Zvārtas iezī, bla
kus atstātajiem dažādajiem ieskrāpē-
jumiem (КОЛЯ, ЗДЕСЬ БЫЛ Я un 
tml.) vērojamas mūsu vīru atstātās 
pirkstu un nagu švīkas. Skatītāju acu 
priekšā Lustūža bangās tika izpildīti 
visdažādākā veida salto un eskimo

su apgriezieni. Tuvojoties vakara 
krēslai, vēl straujāk tuvojās nak

šņošanas vieta, kurā no rita viņi 
pamodās tikai trijatā. Pa Gauju līdz 
finiša vietai bija palicis tik vien, kā 
suņa naga tiesas gabals. Tas, pro
tams, ari tika veikli un bez pūlēm 
veikts. Fanfarām skanot un ziediem 
birstot pār galvām, laimīgie ūdens-
tūristi pēc ilgas prombūtnes atkal 
spēra kāju uz cietas zemes. Protams, 
tika saņemti diplomi, apbalvojumi un 
visdažādākā lējuma medaļas. Apko
pojot spēļu rezultātus, žūrija vienprā
tīgi nolēma titulu "Extremalais džeks 
'99" sadalīt trijās daļās. Nu, jūs jau 
zināt, kam tās tika. Vēl varētu pie
bilst, ka "Dzelzs rīkles" un "Mr. Sen-
jora" titulu ieguva skandalozi slave
nais Didzis Ustups. Lūk, tādā veidā 
ari rodas Latvijas slavenākās leģen
das. 

Vienmēr Jūsu 
B. S. ŠVINSKIS 

Nerātnie ekonomi 
Naktī no 28. uz 29. aprīli notika 

ekonomu un vadībnieku organizētais 
"60.-70. gadu tusiņš". Nežēlīga jaut
rība valdīja zālē, kur spēlēja grupa 
'TIME AFTER TIME", bet pēc tam 
sākās tusiņš 60.-70. gadu stilā. Bija 
iespēja pierādīt sevi, demonstrēt tvis-
ta un limbo deju prasmes. Uzvarētā

j iem balvas - alus, krekli, lietussar
gi. Pēc ieejas biļešu numuriem tika 
izlozēta biļete uz grupas "Metallica" 
koncertu Igaunijā. Mazās Ģildes pir
majā stāvā tautu izklaidēja Frīdis ar 
K A R A O K E . Jāpiebilst, ka dziedāt-
gribošie gaidīja veselu stundu, lai ap
mierinātu savu vēlmi. Pasākums bi

ja plaši apmeklēts un patiešām izde
vies. 

P.S. Atvainojamies EVFSP par 
teksta saīsināšanu. Jūs tiekat mīļi gai
dīti LU Studentu padomes sēdē 18. 
maijā pl. 19.00. 

• • • 
Milzīgie palu ūdeņi ir noskrējuši. Aptrakušie putni atlidojuši un sā

kuši salkani vīterot. Viss atkal ir mainījies, izņemot to, ka KNZ kon
kurss ir palicis tas pats vecais, labais, uzticamais konkurss ar dažām 
jaunām niansēm. Laikam paliekot siltākam, arvien aktivizējas dažādu 
rasu un dzimumu vilinātāji. Par to tad ari šoreiz. Izrādās, ka aktivizēju
šies ir ne tikai virinātāji, bet ari konkursi. Vēstuļu milzīgie plūdi daž
brīd atgādina satrakotās Amatas straumes (skat. KNZ extrémalas spē
les). Tajās ir noslīkusi ne viena vien pasta atbilžu šķirotāja. Laikam jau 
viņas ir tās, kuras piepelnās, pārdodot starptautiskajā tirgū dažādus kon
kursa pareizo atbilžu variantus. Izteiksim viņām kolektīvu sabiedrisko 
fui! 

Kā rāda pēdējo kārtu rezultāti, cīņa par čempiona titulu un KNZ 
ceļojošo kausu solās būt ne mazāk sīva kā pasaules čempionāts hokejā. 
Pēdējās kārtas uzvarētāji ir mainījušies kā karuselī, un izredzes visiem 
vēl arvien ir vienādas. Parādās jauni pretendenti uz uzvaru, kas bez 
mazākās kautrēšanās nobīda malā veterānus (bēdīgi, bet fakts). 

Kas gan ir ar pareizajām un nepareizajām atbildēm? 
Tas bija šādas: l . c ) 2.d) 3.d) 
Pēc nežēlīgas un asiņainas cīņas, kuras laikā tika pielietots liels dau

dzums dažādu viltīgu taktisku paņēmienu, tiesneši uzvaru piešķīra Ģir
tam Zembergam no PPF. Viņš saņēma publikas aplausus un jauno lie
lisko F e 2 0 3 lenšu atskaņotāju, nu, jūs jau zināt, no kādas kolekcijas! 
KNZ biedru simpātijas un atbalstu saņēma fināla neveiksminieks Oļegs 
(Barons) no Ķīmijas fakultātes. Tev ari novēlējums: "Nenokar degunu, 
bet vairāk trenējies, uzvara nav tālu!" Pārējās vietas ir sasummētas, un 
par tām var uzzināt KNZ ģenerālštābā. Laiks kārtējiem jautājumiem. 

1. Cik s lepeno un atklāto v ir inātāju ir K N Z rindās? 
a) pēdējās aptaujas un socioloģiskie pētījumi liecina, ka jau pieci; 
b) uz katru Ilzi vismaz pa vienam virinātajam; 
c) virinātāji parasti ir nēģeri, un rasists Melders ir viņus izskaudis kā 

sugu; 
d) oficiāli reģistrēti ir tikai 666 . 

2 . Kur atrodas galvenā vir inātāju asociācijas filiāle, no kuras 
viņi veic savas apgaitas? 

a) visblīvāk apdzīvotais midzenis ir bedrē jeb PPF kopmītņu tuvu
mā; 

b) visi virinātāji ir no Latgales ievestie nēģeri - vergi; 
c) protams, Berģos - skolotājs Melnis sagatavo augsti kvalificētus 

speciālistus; 
d) virinātāji ir parazīti, viņi rodas kā sēnes pēc lietus. 

1. K a s nodrošina visefektīvāko vir inātāju darbu? 
a) visdažādākie palīglīdzekļi, sākot ar kabatas bateriju un beidzot ar 

visu izmēru statīviem; 
b) laba reklāma un sponsoru atbalsts; 
c) perfekti atstrādāta virināšanas sistēma un EDSO rekomendāciju 

konsekventa izpilde. 

Gribētu atgādināt, ka mūsu adrese vēl arvien ir knz_pas t s@ya-
hoo .com. Rakstiet droši un ātri , j o citādi pie kausa netiksiet . 

Vienmēr Jūsu KNZ 

КfMIKU DIENAS NĀK 

SP lapu veidojis E d g a r s M e l n i s 

Ķīmiķu dienas ir sena LU Ķīmi
jas fakultātes tradīcija (starp citu, tā
da tiek svinēta ari RTU). Šogad tās 
notiks jau 32. reizi. Dažādas leģen
das vēsta, ka savulaik (vecajos laba
jos PSRS laikos) esot bijusi pat ofi
ciāla ķīmiķu diena kalendārā. Tā kā 
tā bija maija pēdējā nedēļā, tad līk
smošana un citas izdarības, protams, 
notika šajā dienā. N u ko, saknes ir 
gana varenas. Ari šogad ir paredzēts 
milzumdaudz pasākumu. Ķīmiķu 
dienas notiks no 20. līdz 22. maijam. 

Būs pasākumi fakultātē (20. - 2 1 . 
maijs) ar visdažādākajiem konkur
siem, priekšnesumiem un sporta pa

sākumiem, kā ari izbraukums pie da
bas krūts (22. maijs) un netradicio
nālie sporta veidi. 

Programmā paredzēti tādi pārbau
des elementi kā basketbols, volej 
bols, futbols, ekskluzīvs datorspēļu 
čempionāts, šahs un vēl daudz kas 
cits. Liels paldies jāsaka A/S "Pie-
balgas alus", kura neatteicās no
drošināt pasākuma dalībnieku slāp
ju remdēšanu ar savu produkciju. 
Paldies viņiem par to, un uz tikšanos 
Ķīmiķu dienās! 

Vienmēr Jūsu 
B.S. ŠVINSKIS 

http://hoo.com
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Fizmatdienas notika no 26.04.99. 
līdz 02.05.99., ietverot erudītu konkur
su, studentu pašpārvaldes vēlēšanas, 
talku, sporta dienu, gājienu, konkursu 
"Fizmats'99", balli kopā ārīgo un Kur-
sas pavasari - braucienu ar laivām pa 
Abavu. 

Pasākuma rīkošanā lielu atbalstu 
sniedza SWH Tehnoloģija, CIDO pār
tikas grupa. Nelielas atlaides savām at
rakcijām deva Gumijlēcējklubs. Mēs, 
FMF Studentu pašpārvalde, ļoti patei
camies par atbalstu un ceram uz sa
darbību arī nākamgad. 

FMF SP vārdā pateicos par atsau
cību visiem tiem studentiem, kas palī
dzēja sarīkot šī gadsimta pēdējās Fiz
matdienas. Paldies jāsaka arī "dekanā
ta saimei", pasniedzējiem, kā arī biju
šajiem fizmatiem. 

INGUNA 

Erudītu 
konkurss 
Pirmdien, 29.apiīlī, Āgenskalnā Zeļ

ļu 8 Fizmatdienu ietvaros notika erudī
tu konkurss. Tas ir pasākums, kas spēj 
ieinteresēt daudzus, jo 
sacenšas pasniedzēju 
komanda ar pašreizē
jiem studentiem. Šis 
konkurss notiek katrās 
Fizmatdienas un ir 
kļuvis par to neatņe
mamu sastāvdaļu. Tās 
ir nevis sporta sacen
sības, bet sacensības, 
kurās dalībniekiem jā
būt atjautīgiem, ar āt
ru reakciju un plašām, 
v ispus īgām zināša
nām par visu ko. 

Šogad, salīdzinot 
ar iepriekšējiem ga
diem, bija ievēroja
mas izmaiņas - nāku
si klāt vēl viena "ne
atkarīgā" komanda, 
kurā nebija neviena 
esoša var bijuša fizmata. Šo komandu 
veidoja ekonomisti. Arī viņi gribēja 
mēroties spēkiem ar fizmatiem. Kon
kurss sastāvēja no 3 daļām - ātri atbil
damie jautājumi, jautājumi, kuru atbil
dēšanai tika dots laiks, un atkal ātri at
bildamie jautājumi. Starpbrīdī studen
ti rādīja skeču "Rozā zilonis". 

Jautājumi bija ļoti dažādi: tādi, uz 
kuriem varēja atbildēt ar "jā", "nē" vai 
"un", un ari tādi, uz kuriem neviena ko
manda nespēja atbildēt. Lai labi veiktu 
šo uzdevumu, bija jāpārzina vēsture, 
ģeogrāfija un literatūra. Lūk, daži no 
jautājumiem, kas atskanēja šajā konkur
sā - kur atrodas Miera jūra, kas ir starp 
upi un krastu, kāds bija Mehiko vecais 
nosaukums. Bija jāatpazīst konkursa va
dītāja Māra Valdata nolasītie citāti un, 
galvenais, pirmajiem jānospiež lampi
ņas slēdzis ātrajos jautājumos par zīmi, 
ka komanda gatava atbildēt. 

Jau no paša sākuma konkursa va
dībā izvirzījās pasniedzēju komanda ar 
Ojāru Judrupu, fakultātes dekānu, 
priekšgalā, kas tur arī palika līdz kon
kursa beigām, aiz sevis atstājot "neat
karīgo" komandu un pašreizējo studen
tu komandu. Diemžēl studentiem šajā 
konkursā nācās piekāpties pārējām ko
mandām, bet tikai šogad. Mēs jau zi
nājām, ka mūsu pasniedzēji ir erudīti, 
taču nākošgad šādu panākumu atkār
tot viņiem neļausim. 

KRISTĪNE 

Talka 
Otrdien, 27.aprīlī, fizmatos tika or

ganizēta talka. Visi kārtību un tīrību mī
lošie studenti ķērās pie spaiņiem un lu
patām un devās uzbrukumā ziemas pu
tekļiem fakultātes telpās. Vakarā pēc 
labi padarītā darba talcinieki pulcējās 
pie kopīga ugunskura, kur varēja nobau
dīt desiņas, alu un citus ar sponsoru gā
dību sarūpētos labumus. Vēl ilgi pēc 
pusnakts fizmati dziedāja, gāja rotaļās 
un visādi citādi centās traucēt naktsmie- -

ru apkārtējo namu iemītniekiem. 
VENITA 

Fizmatos Igo 

"Fizmati 
nenoveco!" 
To, ka "veselā miesā mājo vesels 

gars", ka sports un kustības ir mūsu 
veselības ķīla, varēja ļoti labi redzēt 
28.aprilī, kad fizmatu sporta dienā pie
dalījās visi, kuriem bija drosme rādīt 
savu izveicību, spēku,prāta asumu. 

Un tā - "gladiatoru cīņas" - sporta 
veids, kurš ir ļoti aktuāls arī mūsu ik
dienā - katram jāprot sevi aizstāvēt, 
saglabāt līdzsvaru un, ja nepieciešams, 
zvetēt otram, kur vien var trāpīt. Cī
ņas sparu gan dāmu, gan vīru starpā 
nemazināja pat lietus un slidenais pa
mats. 

To, ka mākam apvaldīt savas emo
cijas, pat roku drebēšanu pēc "gladia
toru cīņām", lieliski pierādīja "šautri
ņu mešanas" sacensības. 

Beidzot, trešajā sporta veidā - sta
fetēs - apvienotās dāmu un vīru ko
mandas radīja milzīgu emocionālo un 
garīgo pacēlumu gan dalībniekos, gan 
skatītājos. Pēc lielas fiziskas piepūles 
pirmajos trijos stafetes etapos visi da-
tībnieki varēja "ļauties iedvesmai", ce
turtajā etapā izdzerot 1.5 1 lielo "RC 
Colu", kas nebūt nebija viegli. 

To, ka fizmati lieliski pārzin ģeo
metrijas un fizikas likumus, prot iz
skaitļot pareizo trajektoriju un pielikt 
īsto spēku, lai bumba precīzi lidotu 
grozā, redzējām "trīnīšu" konkursā. 

Spēku, veiklību, precizitāti, ātrumu 
un kopības sajūtu sporta dienas noslē
gumā apvienoja "strītbols". Nenogur
dināmie studenti mērojās spēkiem īsās, 
bet ļoti spraigās cīņās. 

Valdot lieliskam garastāvoklim un 
iespējai sevi "izlādēt", nemanot bija 
pienākusi nakts, kuras iestāšanos pa
manīja tikai retais. Domāju, ka šādi pa
sākumi dod emocionālu lādiņu ilgam 
laikam, ļauj labāk iepazīt vienam otru 
un ar pārliecību teikt: 

"fizmati - tas skan lepni, 
j o fizmati - nenoveco!" 

AIJA 

Svinīgā diena 
jeb gājiens un 
"Fizmats'99" 

Ceturdien, pirms pulksten septi
ņiem diezgan daudz tautas pulcējās 
pie Raiņa 19. Intensīvi pūta oranžos 
balonus, rakstīja plakātus. Drūzmē

jās fotogrāfi un TV kameras, tā ka, iz
ejot ārā, varējām justies kā kinozvaigz
nes. Tikai pieredzes pārāk maz, lai zi
nātu, uz kuru pusi jāsmaida viscentīgāk. 
Ar dekāna aicinājumu gājiens tika at
klāts. Vispirms devāmies garām Brīvī
bas piemineklim, tad caur Vecrīgu, pā
ri Akmens tiltam un līdz fakultātes māj
vietai Zeļļu 8. Šogad gājiens gan izde
vās klusāks, nekā citu gadu, kaut arī ne
trūka saukļu un pateicību SWH Tehno
loģijai, RC-Colai. Pat garāmstīdošajai 
Unibankas mājai tika nodoti sveicieni. 
Netrūka dziesmu un slavas saucienu de
kānam. Kad gājiens policistu uzraudzī
bā tuvojās Zeļļu 8, radās pat tādi priekš
likumi kā "fizmatiem savu pieminekli 
un parku bez sunīšiem". Svinīgais pa
sākums beidzās pie Zeļļu 8 ēkas ar de
kāna uzrunu, pēc kuras visi tika gaidīti 
uz konkursu "Fizmats'99". 

Konkurss, kā jau parasti, sākās tieši 
ar Vi stundas nokavēšanos. Cīņai par 
godpilno titulu tika izvēlēti 9 fizmati no 
studentu loka, bet cīnīties bija sadūšo
jušies tikai 4 censoņi - Bračka (Jānis), 
Imants, Agita, Šmitiņš. Konkursa uz
devumi galvenokārt prasīja asprātību, 
orģinalitāti un spēju iejusties jebkurā si
tuācijā neapmulstot. Konkursantiem bi
ja jāprot sevi reklamēt, iejusties pasnie
dzēju ādā, parādīt centību mācībās, arī 
mājas darba uzdevumā, kura devīze bi
ja "šurp grāmatas uz skolu, es būšu tei
camnieks". Bija jāmāk izjust mūzika, 
jāprot lidot un zīmēt 'vīrusus, izstrādāt 
programmu gadījumam, ja pēc kādiem 
gadiņiem izdotos nokļūt dekāna krēslā, 
kabinetā. Kā veicās katram no dalībnie
kiem, sprieda žūrija. Liekas, ka vispa
reizāk visu izpildīt izdevās Agitai, vis-
orģinālāk - Šmitam, visskaļāk - Brač-
kam, bet visātrāk - Imantam. Par titula 
"Fizmats'99"īpašnieci kļuva Agita. Par 
laimi, šogad krekls bija jau gatavs, tā 
ka uzvarētāja varēja to svinīgi uzvilkt 
jau apbalvošanas ceremonijā. Vēl jāpie
min, ka pasākumu režisēja un vadīja ne
viens cits, kā pagājušā gada titula "Fiz-
mats '98" īpašnieks - maziņais (Agris). 

DACE 

Tieši tā, jūs nepārklausījāties. Tas 
pats Igo, kuram nesen iznāca albūms, 
bija ieradies, lai iepriecinātu mūs un 
uzzinātu, kas ir tie, kas satrauca ap
kārtējos ar savu spēju izcelties un tu
rēties kopā Fizmatdienas un ikdienā. 

Igo dziedāja dziesmas no jaunā un 
vecā repertuāra. Tās spēja aizraut pat 
tos, kuriem ikdiena paiet integrāļos, 
atvasinājumos un citās matemātiskās 
darbībās. Aktīvākie, dziedāt gribošie 
un varošie ļāvās Igo valdzinājumam, 
un dziesmas tos vienoja: 

Dzeltenās kurpes, 
Dzeltenās kurpes, 
Dzeltenās kurpes 
Ir man. 

Varbūt nākošajā gadā Igo izdomās 
dziesmu par oranžajiem krekliem. 

Klusībājācer, varbūt piepildīsies!!! 

EVIJA 

Nē, nenosalām! 
(Brauciens pa Abavu) 

Pirmais jautājums, ko nācās dzir
dēt no mājās palicējiem, bija: "Vai ne
nosalāt?". Var jau būt, bet par sarūgti
nājumu jautātājiem varēja atbildēt - nē, 
nenosalu. Aukstā laika iemesls bija ie
vu ziedēšana. Termometra stabiņš ne
pacēlās augstāk par 10 grādiem. Daži 
laivu braucēji atmeta domu doties ce
ļā. Tomēr traku cilvēku un Abavas 
slimnieku joprojām netrūkst. Visu ne
dēļu paniskā rosībā tika meklētas lai
vas, teltis, kāds siltāks zeķu pāris. Dī
vaini, bet šogad līdz Abavas rumbai 
izdevās nokļūt vēl gaismiņā, j o auto
busa riepas bija izturīgākas nekā citus 
gadus. 

Nonākot galā (piektdienas va
karā), bija patīkami atkal redzēt cilvē
kus, kuri piedalījušies pagājušajos 
braucienos. Atkalredzēšanās prieks ti
ka izjusts visas nakts garumā.Tika kū
pinātas desiņas un uzklausītas šausmu 
ziņas par laika apstākļiem turpmākās 
dienās - slapjš sniegs, lietus, -2 grādi. 
Daži centās iemigt. Lai vai kā, bet ap 
sešiem - septiņiem tauta jau rausās ārā 
no migām. 

Agrā rīta stundā autobuss mūs aiz
veda uz starta vietu. Visiem tika pa
ziņots , ka tas prieks pa upi ilgšot 33 
km. Drīz vien pirmie plosti un citi 
"pūšļi" laidās ūdenī. Pirmā apdzīvo
tā vieta, kuru varējām vērot no ūdens, 
bija Kandava. Upe tur tiešām locījās 
9 ( j a ne vairāk) līkumos, un kādu 
laiciņu nācās lūkoties uz vienu un to 
pašu kalnu un mājeli. Tad sekoja ga
ri kilometri pa upi, gandrīz bez strau
mes un krācēm. Daži braucēji izmi
sīgi cīnījās ar ūdeni, būdami tajā līdz 
pat jostasvietai. Nonākot pirmajā pie
turvietā, kāds onkulītis žēlā balsī sau
ca: "Cilvēki, palīdziet!". Atradās trīs 
ņipras dāmas, kas onkuli izkratīja no 
slapjajām biksēm, iemeta mašīnā un 
aizbrauca. 

Atpūta nebija ilga, sākās nākamais 
posms - orientēšanās. Lai atzīmētu 
kartē objektus, tika izmantotas ne ti
kai adatiņas, bet ari spičkas, koka za
ri. Rezultātā kontrolpunkts izvērtās par 
kontrolpleķi. 

Nākamais posms - brīvais peldē
jums. Izmantojām iespēju atpūsties, ra
dot Abavā nelielu sešu laivu sastrēgu
mu. Braucot zem kāda tilta, tika pa
manīta dīvaina parādība - spalvains 
bleķis ūdenī. Nu bija dažādas versijas 
- beigta cūka, suns u.c. minējumi. Vai
nīgais radījums netika noskaidrots. 

Pēdējais posms - ātrumsacensības. 
Bet kāds tur vairs ātrums, ja esi jau sep
tiņas stundas airējis? Rezultātā - stik
lainas acis, monotonas kustības, un lie
kas, ka katrs līkums būs pēdējais. Šķi
ta, ka uz upes ir tikai 6 laivas, bet īste
nībā Finišējām deviņos vakarā. 
Aiz mums vēl bija daudzi plosti. Iz
kāpjot krastā, nebija spēka pat nostā
vēt, kur nu vēl aizstiept laivu. Izrādī
jās, ka bija ari tādi, kas nespēja izturēt 
un finišu sasniedza pa ceļu, ar mašī
nām. Tikai pēc tam varēja novērtēt, cik 
maz vajadzīgs īstai laimei - uguns, 
sausas drēbes un tēja. 

Klāt bija kārtējās vakariņas. Kā nu 
kurš izpauda savu orģinalitāti. Mazi
ņais ieteica neskatīties, kā top viņu ba
riņa ēsma., lai nesabojātu apetīti. Sau
ciens "Kuri vēl grib ēst?" netika pa
laists gar ausīm. Sis bija kluss vakars. 
Pēc labi padarīta darba ir jāatpūšas. 
Daži pat aizmuka meklēt mājas siltu
mu. 

Kad svētdienas rītā tiesneši modi
nāja uz slalomu, likās, neviena vājprā
tīgā nebūs. Bet tad uzspīdēja saulīte, 
nobira krusa un uz starta līnijas jau bi
ja vesela rinda "peldētāju". Visvairāk 
neveicās smailīšu braucējiem. Viņu 
laivas vēlās riņķī. Tajā pašā laikā pa
mazām tika pakotas mantas, intensīvi 
tiesātas desas ar ketčupu un citi gar
dumi, ko nevisai gribējās stiept mājās. 

Pēcpusdienā notika lielā apbalvo
šana. Fizmati šogad laikam bijuši slik
tākā maizē, j o vienīgā godalgotā vieta 
bija Aldim un Andai. Protams, fizma
tiem pienācās balva par daudzskaitlī-
gāko komandu. 

Kopīgā bilde, un tad jau ceļš mā
jup. Tas bija kluss: visi atlūzuši, izņe
mot šoferīti. 

Atgriežoties kojās, sākās lielā rin-
došanās pie dušām. Pat pēc karstās du
šas vēl varēja just kūpināto desiņu aro
mātu. 

Atziņas, kas radušās pēc braucie
na: 

1. ja trūkst malkas, lieti noder tua
letes sienu augšējie dēlīši; 

2. j a 3-vietīgā teltī guļ 5, ir silti, ti
kai no rīta ir grūti pazīt savas rokas, jo 
tās ir tik notirpušas, ka vēl kādu laici
ņu nekustas; 

3. kad brauc lej ā pa rumbu, nebļauj, 
pirms neesi pārliecināts, ka tiksi lejā, 
jo vari "uzsēsties" uz rumbas akme
ņiem un tā ari palikt bļaujot; 

4. braucēji bija mazāk nosaluši, ne
kā kojās palicēji, jo nekurina ne pie 
Abavas, ne Rīgā. Secinājums - kāda 
jēga salt Rīgā, ja to tikpat labi var da
rīt pie dabas krūts. 

Un nobeigumā vēl viens dzirdēts 
aforisms. 

Kad pēc šādas plostošanas tiec mā
jās siltā vannā, pirmā doma ir - kāda 
velna pēc es tur braucu? Pēc nedēļas 
sliktais sāk aizmirsties, pēc divām 
sāc kravāt somas nākamajam braucie
nam. Vēlreiz apstiprinās teiciens - lai-
vošana - tā ir slimība. 

DACE 
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IEPAZĪSIMIES ES RAKSTU 

i "Mūsu kultūrpolitika nav mērķtiecīga" 
starp tiem. Toreiz vēl slēpos, jo rak
stīšana bija dziļi intīma lieta. Tagad, 
no distances skatoties uz sevi, redzu, 
ka tā man bija ļoti nozīmīga lieta, 
tāpēc to sargāju no izsmiekla, no iro
nijas. Es nejutos stipra. Varbūt sa
jutu sevi kā rakstnieci, bet nebiju tik 
droša, lai teiktu: "Jā, es būšu rakst
niece". 

Kad skolā pēdējā klasē bija jārak
sta, kas vēlos būt pēc 10 gadiem, kad 
skolotāja zvērēja, ka aploksnes at
vērs pēc 10 gadiem, es vēlējos rak
stīt, ka būšu rakstniece. Bet iekšēji 
sašķēlos un domāju, nē, j a es nebū
šu, visi smiesies, ka es sagribējusi 
par rakstnieci būt, redz, kā! Un uz
rakstīju kaut ko neitrālu - latviešu 
valodas skolotāja vai tamlīdzīgi. 

Cilvēks , kura būtība izstaro pat īkamu si l tumu. Cilvēks, kurš ar sa
vu neatlaidību, radošo talantu un cilvēkmīlestību ir jau tik daudz sa
sniedzis. Bet pirmkārt jau sieviete, kuras dzīvē nekad nav pietrūcis mī
lestības - gan pret sev tuvaj iem ci lvēkiem, gan pret savu dzimteni un 
tautu. Tāda man šķita Māra Zālīte, kad tikāmies jaunajās žurnāla "Ka
rogs" telpās. 

ti? 
Kadi ir jusu iedvesmas avo-

- Kādas ir jūsu atmiņas par stu
diju laikiem Latvijas Universitā
tē, ko tas ir devis jums kā rado
šam ci lvēkam? 

- Es studēju LU Filoloģijas fakul
tātē no 1970. līdz 1975.gadam, dzī
voju Tālivalža ielas kopmītnēs. Lie
lā mērā tas uzliek zīmogu studentu 
dzīvei. Ir diezgan liela atšķirība starp 
studentiem, kas dzīvo Rīgā pie ve
cākiem, un studentiem, kas dzīvo 
kopmītnēs . 

Toreiz mums nācās mācīties dau
dzus priekšmetus, kas bija pilnīgi ab
surdi. Jau 4. kursā mācoties, sāku 
strādāt par tehnisko sekretāri Rakst
nieku savienībā. Turp brauca dažādi 
viesi. Un bija kāds interesants vācie
tis Valters, kuru atceros tāpēc , ka 
viņš, redzot, ka mācos, jautāja, ko tie
ši pašlaik mācos. Es visā nopietnībā 
atbildēju: "Zinātnisko komunismu". 
Viņš ļoti sāka smieties: "Tādu vārdu 
savienojumu dzirdu pirmo reizi mū
žā. Ha-ha-ha! Komunisms un vēl zi
nātniskais!" Bet mums tā toreiz bija 
dzīves ikdiena: dialektiskais materiā
lisms, sociālisma politekonomija, at
eisms, partijas vēsture. Es tagad to 
atceros ar šausmām. Cik ārkārtīgi 
daudz laika tika veltīgi iztērēts! Plus 
vēl kara katedra - četru gadu garu
mā, vienreiz nedēļā. Ja saskaitītu vēl 
tās stundas, tad man jāuzskata, ka stu
diju gadi lielā mērā bija saistīti ar lai
ka zudumu. Neskatoties uz to, tie bi
ja piesātināti gadi. īpaši tādēļ, ka es 
ļoti ātri, jau 1. kursā, iesaistījos to
reiz aktīvā, radošā vienībā - LU jau
no autoru pulciņā. Tajā bija studenti 
ne tikai no filologiem. Man bija di
vas paralēlās dzīves - studiju un jau
no autoru dzīve. 2. kursā mani j au uz
ņēma Rīgas Jauno literātu studijā. To
reiz šī studija bija ļoti prestiža - tu 
jau skaitījies tikpat kā rakstnieks. 

Daudzas lietas tā īsti 'sāku mācī
ties pēc studijām, piemēram, folklo
ru. Studiju laikā, man jāatzīstas, ab
solūti neinteresēja folkloras lekcijas. 
Jo ari folklorai bija uzlikts ideoloģis
kais zīmogs. Pasniedzēja bija spies
ta stāstīt galvenokārt par kungu un 
kalpu attiecībām, par smago zemnie
ku darbu , šķ i r i ska jām poz īc i j ām. 
Prasta ideoloģija pārklāja folkloras 
bagātību. 1976.,77.gadā man radās 
ciešākas saiknes ar folkloras kustī
bu, ar folkloristiem. Tad es sāku pil
nīgi no jauna pašmācības ceļā apgūt 
fo lk loru . A n t i k v a r i ā t o s "medī ju" 
Latvju Dainas, kamēr beidzot man bi
ja pilns komplekts. Es dainas vien
kārši lasīju - visas pēc kārtas. Tas man 
atklāja folkloru pilnīgi no jauna. Man 
likās, ka zvīņas no acīm nokrīt. Es 
ieraudzīju citu pasauli. Man šķita, ka 
caur folkloru es beidzot saprotu dzī
ves galvenos eksistences jautājumus, 
Visuma kārtību, visu 1iem būtību, kas 
pirms tam man bija pilnīgi neskaid
ri. Nāca nopietnas garīgas atklāsmes. 

Vēl pēc LU beigšanas, kaut gan 
bija visas iespējas to darīt studiju lai
kā, bija salīdzinošā valodniecība. M. 

Rudzīte šo priekšmetu pasniedza ļo
ti stingri un bargi. Es ari mācījos, 
centos , cik varēju. Tomēr to īs to, 
dzi ļo, filozofisko pr iekšmeta pusi 
sapratu tikai vēlāk. Sapratu, ka va
loda (teorētiski it kā zināma doma) 
dziļi saistīta ar domāšanu, cilvēces 
ģenēzi, ar etnoloģiju, ar dažādu tau
tu kontaktiem un attiecībām, arī ar 
daudzu jēdzienu izpratni. Tas viss 
man "atausa", kad strādāju pie Mā
ras tēla izpētes. 

- K a d j ū s s a p r a t ā t , k a būs ie t 
r a k s t n i e c e ? 

- Vēlme rakstīt man ir bijusi jau 
no bērna kājas. Mācoties Slampes as
toņgadīgajā skolā, 5. klasē man pēk
šņi sagribējās rakstīt dzejoļus. Man 
ļoti patika latviešu valodas stundas, 
patika dzejoļi - gan tie, ko skolā mā
cīja, gan mājās pieejamie. Es ļoti 
daudz lasīju. Toreiz bija bērnu avīze 
"Pionieris". Lasu to un redzu - ari es 
varu tādus dzejoļus rakstīt. Uzrakstu 
"Pioniera" līmenī un stilā, kā tur rak
sta - es ar ' . Aizsūtu uz redakciju. Pa
tiesībā diezgan liela uzdrošināšanās 
- kaut kāda desmitgadīga lauku sku
ķe. Uz skolu bija pienākusi atbilde. 
Man ļoti ķērās pie sirds, līdz šim brī
dim nevaru piedot - skolotāji bija to 
vēstuli atplēsuši, kaut gan tā bija pie
nākusi man. Nezinu, vai viņi bija no
bijušies, ka 
skolas gods 
t i ek a i z 
skarts, ka es 
r a k s t u k o 
s l i k tu p a r 
s k o l u . E s 
par to biju 
ļoti a p v a i 
nota un ju tos aizskarta. Jo tas bija 
mans noslēpums, ka es rakstu dzejo
ļus. Un tas bija rupji uzminēts , at
klāts. Bija noplēsts mans miglas plī
vurs. Tas laikam bija galvenais ie
mesls, kāpēc es pārstāju rakstīt. Skolā 
turpmāk izturējos tā, it kā man dzeja 
pilnīgi neinteresētu, pat riebtos. Bet 
nekur j au tā lieta nepazuda, es aizgā
ju mācīties uz Murjāņiem, sporta in
ternātskolu. It kā pilnīgs pretstats hu
manitārām interesēm. Tur nostrādā
ja pretstata elements - jau 10. klasē 
man bija skaidrs, ka vairs negribu 
vingrot. Mani interesēja tikai litera
tūra. Laikam tas ir liktenīgi - man bi
j a fantastisks literatūras skolotājs Jā
nis Bariss. Viņš savā laikā bija ļoti 
populārs, rakstīja dzejas, aktīvi pub
licējās "Dadzī". Viņš bija literāri ie
virzīts cilvēks. Tas laikam bija tas no
teicošais, ka es sāku rakstīt dzeju. Bet 
ari skolā ilgi neatzinos, skolas avīzē 
rakstīju ar pseidonīmu. Pati biju žū
rijā un nevienam neatklāju, ka es tā 
esmu. 

Kad 1. kursā mūs aizsūtīja uz kol
hozu lauku darbos, mans kursa va
dītājs bija Vitolds Valeinis - kolo
sāls dzejas pazinējs. Viņš noprasī
ja , kuri mūsu kursā ir dzejnieki. Pie
te icās kādi desmi t . Bet es nebiju 

"Varbūt sajutu sevi kā 
rakstnieci, bet nebiju tik 
droša, lai teiktu: "Jā, es 
būšu rakstniece." " 

- Iedvesmas avots ir paša cilvēka 
dvēsele. Tas ir kaut kas iedzimts. 
Gēnu konstilācija ieliek dvēseles ne
mieru un vajadzību izteikties. Man 
ļoti tuvs ir A. Brigaderes triloģijas 
fragments, kurā Annele mēģina rak
stīt. Viņā ir iekšējs nemiers, nepie
ciešamība, kas dvēseli plēš pušu. 

Savā pieredzē esmu sapratusi, ka 
iedvesma ir Dieva dota. Ir kaut kādi 
kairinātāji apkārtējā pasaulē . Bet 
primārais ir kas dziļi iekšējs. Primā
rā inspirācija nāk no iekšienes, no 
dvēseles dzi ļumiem. Un šie ārējie 
kairinātāji to veicina, uz tiem var 
reaģēt. Ja nav iekšējas nepiecieša
mības, ārējie kairinātāji var būt cik 
spēcīgi būdami, tādu īstu iedvesmu 
tie nevar dot. 

Ārē ja is kair inātājs man pašai , 
pirmkārt , ir daba. Kad esmu dabā, 
kad redzu ko skaistu, manī mostas 
i e k š ē j a i s d z i n u l i s , a t s p e r e sa 
springst. Grūti nodalīt tiešo dabas 
impulsu un pastarpināto, kuru sa
ņemu no folkloras. Tie summējas. 
Ārī mūzika, folklora vai māksla var 
dot kādus impulsus . Nekad mani 
nav inspirējuši citu autoru darbi , 
man ir mistiskais avots un šie daži 
kairinātāji . 

- Pastāstiet tuvāk par darbiem, 
pie kuriem strādājat pašlaik. 

- Pašlaik strādāju pie diviem mu
z ikā l iem darb iem, kur iem ab iem 
komponists ir Jānis Lūsēns. Tas būs 
mūzikls "Mans mīļais Kaupēn" pēc 
patiesu notikumu motīviem. Nepa
reizi būtu teikt, ka tas būtu darbs par 

b ē d ī g i s l a v e n o 
laupītāju Kaupē-
nu. Tas ir vairāk 
par mums , par ne
pieciešamību pēc 
dvēseliskas šķīstī
š a n ā s , k u ra bi ja 
raksturīga 20. ga
dos un, domāju , 

ari pašlaik. Es nevienu darbu nerak
stu par vēsturi, vienalga, vai tie ir 
mitoloģiski, vai vēsturiski tēli. Rak
stu tikai par šodienu. Tas nebūs vieg
lais mūzikls, bet diezgan dramatisks 
darbs, pat traģisks. Esmu dzirdējusi 
1. cēliena mūziku. Man tā patika. Šo 
mūziklu varēs redzēt j au šogad, se
zonas beigās. 

Otrs darbs tiek rakstīts operai. Tā 
ir bērnu opera ar nosaukumu "Put
nu opera". Es visu rakstu pēc motī
viem, j o man negribas tērēt laiku si
žetu izdomāšanai. Uz pasaules vis
pār ir tikai 20 sižeti, kuri dažādi tiek 
variēti. Tā ir šodienas postmodernā 
laikmeta pazīme. Opera daļēji ir pēc 
Lof t inga darba mo t īv i em. Ņ ē m u 
doktoru Dūlitlu un dažus viņa tuvā
kos līdzgaitniekus, lai šie tēli būtu 
atpazīstami. Visu, kas tur notiek, es
mu izdomājusi. Mērķis - radīt jau
nu latviešu bēmu operu. Sen jau ir 
liela vajadzība pēc tās. Ir jāaudzina 
operas skatītājs, bērnam jau no ma
zotnes jāmācās opera izprast. "Put
nu operā" putni iestudē operu. Do
māju, ka tas būs jauks darbs. Katrā 
ziņā es to rakstīju ar lielu vieglumu 
un baudu. Rakstīju lauku mājas is
tabiņā, kur ir pilns ar putniem. Mā
jai ir niedru jumts , un, acīmredzot. 

putniem tas patīk - ekoloģiski tīra 
vide. Zem katras spāres ir pa divām 
bezdelīgu ligzdām un vēl kādas ligz
das, kuras nepazīstu. Visur čiepst un 
čivina! Man tādēļ bija ļoti viegli rak
stīt, es jum tos putnus. Man vispār 
pumi ļoti patīk. Dabā no visām dzī
vām radībām tie man patīk visvai
rāk. 

- Šo darbu varēs redzēt apmē
ram pēc gada. 

- Ir arī mazāki darbi, kurus rak
stu. 

A r Z i g m ā r u L i e p i ņ u i ece rē t s 
darbs - rokoratorija ar septiņiem nu
muriem. Šis darbs paredzēts 2000. 
gada Skolēnu dziesmu svētku noslē
gumam. 

- Kādas ir lielākās vērtības jū
su dzīvē? Lietas, bez kurām neva
rētu dzīvot? 

- Es teiktu - ģimene. Ģimene un, 
lai cik tas kādam neliktos banāli.-
dzimtene. Es nevarētu dzīvot ārpus 
Latvijas, bez Latvijas kultūras, lat
viešu valodas. 

- Kāda jums šķiet kultūras dzī
ve Latvijā pašlaik? 

- Tas ir plašs un sarežģīts jautā
jums. Domāju, ka no vienas puses 
kultūras dzīve it kā ir ļoti intensīva. 
Kvantitatīvi tā ir samērā blīva, ne
pārtraukti notiek dažādas izstādes, 
izrādes, arī grāmatas it kā iznāk. Bet, 
ja paanalizē dziļāk to, kas attiecas 
uz nacionālo kultūru, ir ļoti daudz 
trūkumu un brīžiem arī neveselīgas 
tendences. Piemēram, Latvijā latvie
šu teātros gandrīz nav latviešu au
toru lugu. M u m s ir Šekspīrs , Če-
hovs, Gēte, franču salonlugas utt. 
Kad biju vienā no lielākajiem pasau
les teātra festivāliem (Bonnas Pjen-
nāles), runāju ar kādu islandiešu dra
maturgu. Viņš stāstīja, ka Islandē ir 
pilnīgi pretēja problēma - 9 0 % vi
ņiem ir islandiešu teātris. Bet Ka
nādā, p iemēram, ir speciālas pro
grammas, kas paredz Kanādas dra
maturģijas attīstību, j o viņiem bla
kus ir ĀSV. Viņi neg r ib būt otra 
ASV. 

Mūsu kultūrpoli t ika nav mērķ
tiecīga, tā nevirzās uz nacionālās 
ku l tū ra s a t t ī s t ību . P a m a z ā m j a u 
kaut kas atdzimst un sāk veidoties. 
Cilvēki sāk saprast, ka mēs kā La-
vija ne ar ko citu nespējam iezīmē
ties, kā tikai ar savu specifisko kul
tūru. Kad būs im Eiropā, un es es
mu pārliecināta, ka mēs būsim Ei
ropas Savienībā, m u m s vispār ne
būs citas identitātes pazīmes , kā ti
kai kultūra un valoda. Šajā ziņā ma
ni neapmier ina nacionālās kultūras 
s tāvoklis . 

- Kāda jums šķiet jaunā paau
dze? 

- Tā nav pār vienu karti metama. 
Tāpat kā vidējā paaudze - ir izcilas 
personības un ir nodzēruš ies tipi. 
Paaudze nav definējama ar vienu j ē 
dzienu. Paaudzes iekšienē ir milzī
ga atšķirība - ir fantastiski jauni cil
vēki, kuri 20 - 25 gados ieņem aug
stus amatus. Un ir diemžēl pilnīgi 
savādāki jaunieši . Katrā gadījumā 
jaunai paaudzei Baltijas valstīs un 
Austrumeiropā tagad ir ļoti lielas ie
spējas un izredzes. Ne tā, kā iepriek
šējai paaudzei. 

- Kas jūsuprā t ir mī les t ība? 
Kāda nozīme tai ir jūsu dzīvē? 

- Mīlest ība ir pasauli virzošais 
spēks. Ari reliģijas mīlestību uzska
ta par esības pirmavotu. 

Manā dzīvē mīlestībai ir ļoti lie
la nozīme - gan tās esamībai , gan 
trūkumam. Labākā mīlas dzeja taču 
rodas mīlestības trūkumā. 

Es neietilpstu priekšstatu sistēmā 
par rakstniekiem - bohēma, partne
ru maiņa u. tml. Man ir pirmā un vie
nīgā laulība. Realizēta mīlestība, kas 
palīdz noturēties līdzsvarā. 

Intervējusi 
LINDA KALNIŅA 

DANA KALNA. 
[Vēstures un filozofijas fakultātes studente 

Mirst diena 
putenī satinies aizsteidzas laiks, 
pametot pulksteņus klusus, 
laternu gaismā 
notrīs pelēkas ēnas; 
izplēn cerības ielu dubļos 
un stingās ubagu acīs; 
sīkā ieliņā ieslīd mersis, 
slinki kā gliemezis 
aizlīgo trolejbuss, 
slēgtos veikalos manekeni atdzīvojas, 
radio fonā klusi pasaku stāsta, 
un visam tam pāri kā migla 
bijušas saules staros 
sadegušu sapņu pelni... 

Saki,kas ir laime? 
Vai ubagam pasviests divlatnieks? 
Pēc Bik Bok vēl smaržojošas 
kleitas skapī; 
dīķa bezgalība zivij, 
pēc ūdensspaiņa cietuma, 
no ligzdas neizkritis putnēns 
un sunim uztamborētas bikses? 

Varbūt garāmgājēja smaids? 
No debesīm krītoša zvaigzne, 
iedomāts skūpsts, 
kaut vai tikai acīs; 
apziņa par mūžīgo pēctecību 
un nekad neliekamo punktu? 

Vai baznīcu zvanu Alleluja? 
Uzvara hokeja čempionātā 
un tribīnēs aurojošs fanu pūlis, 
starp citu samīti policisti 
un kārtējā seriāla laimīgās beigas; 
mirušu laternu ēnā plaukstošas sirdis 
un starp baložu spārniem 
skanoši bēmu smiekli? 

Kā mirt un atdzimt, 
kā krist un celties, 
kā kaut un dzemdēt -
bezgalīgi, 
apmāti, 
naivi. 
Varbūt laimīgi? 

RAIVIS DEMPELSONS, 
Filoloģijas fakultātes students 

Plašākām tautas masām 
Ir atkal viens melnā uzvalkā 
Uzrāpies uz tribīnes augšas 
Lai teiktu runu, piepalīdzot lapai saburzītai, 
Par gaišajiem nākotnes gadiem. 
Kas tas, es klusām prasu blakussēdētājam 
Ak, kauns, tu nepazīsti viņu, kāds kauns, 
Tas taču mūsu visu kalps, mums maizes devējs, 
Viņš visus pārspēj prātā, tam domas ir no zelta, 
Un galva paša Dieva plecos celta. 
Bet labāk aizveries un uzmanīgi klausies, 
Ko teiks šis dižvīrs, ak, kādi vārdi, ak, es ģībšu, 
Viņš ir tik godīgs, nu tieši par procentiem 

simts, 
Viņš nemaz netaisās melot, jo nāk no īstas 

latviešu dzimtas. 
Tu paskaties, tam kāda cēla stāja 
Un rokas vēziens tam cik plašs. 
Tam svēts ir viss, kas latvisks, tā tas esot. 
Un skatiens ir uz meliem pietiekoši ass. 
Tā sarunājoties ar manu kaimiņbiedru, 
Ir beidzis runāt tas, kas gaismā svētā. 
Un pēdējie vārdi bij šādi: "mēs drīz vairs 

nedzīvosim zemē lētā 
Jo vai tad latvju zeme sliktāka kā Ganā, 
Ka nevarēsim izaudzināt kokosriekstus". 
Bet te cik klusi varēdams, un saka -
Nu protams, ja tikai jūsu balsis kritīs urnā 

manā. 
To dzirdot, visi pielec kājās, 
Šalc aplausi un puķu lietus pārklāj svēto 
Skan urrā, atkal urrā, atkal... 
Bet miegains žurnālists man prasa, 
Lai atkārto tam nedzirdēto. 
To redzot, svētais saldi smaida 
Un saprot, nav vairs jāturpina mesa svētā, 
Jo efekts panākts ir uz goda. 
Un piedomā -
Viss atkal nākošgad būs rokās manās, 
Ir tikai jāatceras, kā nu kurš te klanās. 
Ar ziediem nobārstīto dienas Dievu 
Ceļ pārējie uz rokām, iznes zālei cauri 
Uz guļamistabu, lai atpūšas pēc grūta darba, 
Jo diena tiešām viņam bija izdevusies skarba. 
Tā diena iet pēc dienas, gads pēc gada. 
Kāpj jauni svētie, atkal pārpilnību sola, 
Un visi pārējie vēl cer un gaida. 
Bet svētie tik par viņu cerībiņām bārdā smaida. 
Un nevaru es saprast lūk, vēl kādu lietu. 
Vai mana tauta ir tik stulba, tiešām stulba !? 
Ka visi barā šarlatāniem pakaļ skrietu? 
Un klanītos un lūgtu - pazemotos 
Un vai tad arī es to visu daru? 
Un esmu sasiets aukliņā ar stulbo baru? 
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Beidzies 2. Starptau
tiskais simpozijs 
"Tulkošanas 
pragmatiskie aspekti" 

"Jumava" iesaka studentiem 
noderīgu grāmatu 

LU no 28 līdz 30 . aprīlim nori
tēja 2. Rīgas simpozijs, ko organi
zēja Sastatāmās valodniecības ka
tedra. Pirmajam simpozijam, ko 
kopīgi veidoja LU un Maincas uni
versitāte 1996. gadā, bija lieli pa
nākumi un plaša rezonanse attie
cīgās nozares speciālistu vidū. Tā
pēc arī uz otro simpoziju bija ie
radušies tādi slaveni valodniecības 
speciālisti kā akadēmiķis Nils En-
kvists no Somijas un viens no va
došajiem tulkošanas speciālistiem 
m ū s d i e n ā s Endrū Č e s t e r m e n s . 
Abu plenārsēžu referāti izpelnījās 
lielu interesi un sniedza saistošas 
atziņas. Konferencē piedalījās spe
ciālisti arī no Vācijas, Beļģijas, So
mijas u. c , kā arī dažādām Latvi
jas augstskolām (Kultūras akadē
mijas, Ventspils, Daugavpils , Rē
zeknes). 

Divās darba dienās tika nolasīti 23 
referāti par dažādiem tulkošanas, lek
sikogrāfijas, sastatāmās valodniecības 
un tulku apmācības aspektiem. Sim
pozija darba valodas bija angļu un vā
cu, bet to, ka konference notika Latvi
jā, referātos varēja just. Tur mudžēja 
gan izcili, gan šausminoši piemēri no 
tulkošanas prakses. 

Sadarbības programmas ietvaros 
konferencē piedalījās arī grupa valod
nieku no Maincas universitātes, un ko
pā pavadītais laiks tika izmantots tālā
kas sadarbības plānošanā un studentu 
apmaiņas organizēšanā. 

Konferenci ar savu klātbūtni pa
godināja arī Eiropas Parlamenta tul
ku dienesta vadītājs Patriks Tvidls. 
Latvijas Universitātes Svešvalodu 
fakultāte j au ir izraudzīta par bāzes 
iestādi Eiropas Savienības tulku un 
tulkotā ju saga tavošanai maģis t ra 

programmas ietvaros. Šādam lēmu
mam ir arī praktiskas sekas. Sveš
valodu fakultātē atvērta modema sin
hronās tulkošanas laboratorija, pagā
jušajā gadā 15 maģistru tulkošanas 
programmas studenti divus mēnešus 
viesojās Briselē, kur LU pasniedzē
ju vadībā kopā ar Eiropas Komisi
jas tulkiem slīpēja tulkošanas pras
mi. Daži no viņiem sekmīgi piedalī
jās atlases konkursā uz ļoti prestiža
jām Komisijas freelance tulku vie
tām. Eiropas Parlaments finansē trīs 
Latvijas maģistru stažēšanos Ženē-
vas tulku skolā, kas uzskatāma par 
pasaules labāko mācību iestādi šajā 
jomā. Sadarbība turpināsies arī šo
gad un nākošajā gadā. Atgādināšu, 
ka Latvijai, iestājoties ES, būs ne
pieciešams ap 70 augsti kvalificētu 
tulku un tikpat tulkotāju. Šī grūtā, bet 
arī labi atalgotā profesija līdz ar ie
stāšanos ES pārdzīvos īstu revolūci
ju, j o tulkojamā materiāla un konfe
renču skaits augs ļoti strauji. Somi
jas piemērs rāda, ka uz vairākiem ga
diem pieprasījumu apmierināt nebūs 
iespējams, kas, protams, kvalificē
tam tulkam ir ļoti izdevīgi. Svešva
lodu fakultātes Sastatāmās valodnie
cības katedra jau 8 gadus vada ma
ģistra programmu angļu, kā arī ang-
ļu-dāņu tulkošanas apakšspecialitā-
tē. Šogad notiks uzņemšana arī vācu 
valodā. Septembrī Rīga notiks ES un 
Sastatāmās valodniecības katedras 
organizēts Baltijas valstu seminārs 
par apmācības un sadarbības jautā
jumiem tulkošanas sfērā. 

Sastatāmās valodniecības 
katedras vadītājs 

Prof. ANDREJS VEISBERGS 

Droši vien esat jau pamanījuši, 
ka "UA"slejās tiek veidots 
labu un vērtīgu grāmatu ap

skats. Šoreiz ne tikai par aizraujošu la
sāmvielu, bet ari - studijām noderīgu 
izdevumu. Grāmatu sērijā "Cilvēks un 
sabiedrība" nācis klajā izdevums -
Ēriks H. Eriksons "Identitāte: jaunība 
un krīze". Šajā sērijā ir jau izdoti E. 
Kasīrera, L. Vitgenšteina, M. Heide-
gera u. c. Latvijā atzītu filozofu, poli
tologu, sociologu un psihologu darbu 
tulkojumi. 

E. H. Eriksons (1902 -1994) ir dzi
mis Vācijā. Pēc ģimnāzijas beigšanas, 
neizdabājot patēva vēlmei - kļūt par ār
stu, atstāj māju un ceļo pa Eiropu. Erik
sons neesot pieņēmis stingro, akadē
misko skolas atmosfēru un esot izjutis 
antipātijas pret formālo izglītošanos, 
tādēļ ari neiegūst universitātes diplo
mu. 

Pēc ilgiem ceļojumiem, 25 gadu ve
cumā E. H. Eriksons nolemj studēt. 
Ģimnāzijas draugs Pēteris Bloss pie
dāvā pievienoties viņam kā skolotājam 
eksperimentālā Amerikāņu medmāsu 
(auklīšu) skolā Vīnē. E. Eriksons pie
krīt. Te viņš iepazīstas ar Annu Freidu 
- Zigmunda Freida meitu. Viņa māca 
E. Eriksonam analizēt bērnu psihi. 

1933. gadā E. H. Eriksons kļūst par 
Vīnes Psihoanalītiskās biedrības ievē
lēto biedru. Savukārt 1934. gadā emig
rē uz ASV, iekārtojas Bostonā un kļūst 
par pirmo bērnu psihoanalītiķi. 

Eriksons saskata Freida seksualitā
tes teorijas ierobežotību un to aizvieto 
ar vispārīgāku - "Ego attīstības" teori-

Un tā, "Jumavas" izdotajā grāmata 
"Identitāte: jaunība un krīze" autors, 
rakstot par identitāti, atzīst, ka šis ter
mins kļūst par apzīmējumu kaut kam 
neizprotamam un visaptverošam. Grā
matu veido no 1948. līdz 1968. gadam 
rakstītās zinātniskās esejas un raksti. 

Lai gan E. Eriksonu neapmierināja 
tas, ka viņam kā cilvēka attīstības psi
hologam bija jāpublicē arī klīniski no
vērojumi, lai sniegtu daļēju savu kon

cepciju pierādījumu, tomēr šo materiā
lu lasītāji un studenti gaida visvairāk, 
tāpēc ari tas iekļauts šajā grāmatā. 

Izdevumā atradīsiet esejas par cil
vēka attīstību, kuru E. Eriksons aplū
ko iekšējo un ārējo konfliktu aspektā. 
"Šos konfliktus vitāla personība spēj 
pārciest, pēc katras krīzes iegūstot pa
stiprinātu iekšējās vienotības izjūtu, 
asāku spriestspēju un attīstītāku panā
kumu gūšanas spēju saskaņā ar savu 
un sev nozīmīgu cilvēku priekšstatu 
par to, kas ir panākumi. Jēdziens "gūt 
panākumus", protams, norāda uz kul
tūras relativitātes problēmu. Pastāv da
žādi uzskati, ko nozīmē - gūt panāku
mus: kad cilvēks dara labu vai kad vi
ņam klājas labi, kad viņš iegūst īpašu
mā jaunas lietas, apgūst jaunas pras
mes vai uzņem jaunas zināšanas; ie
spējams, ka cilvēkam klājas labi tad, 
kad ar viņu vienkārši nenotiek nekas 
slikts, kad viņš iemācās pielāgoties vai 
- gluži pretēji - jēgpilni dumpojas, kad 
neizpaužas neirotiski simptomi vai ari 
izdodas konfliktus pakļaut personības 
vitalitātei." (73. lpp.). 

Grāmatā var atrast ari interesantus 
faktus par daiļliteratūras meistariem, 
piemēram, Bernardu Šovu, kurš 70 ga
du vecumā kā ievērojams vīrs raksta 
priekšvārdu saviem, par neveiksmī
giem atzītiem agrīnās jaunības prozas 
sacerējumiem. Dž. B. Šovs apraksta 
krīzi divdesmit gadu vecumā, jo tajā 
laikā strādājis darbu, kuru ienīdis līdz 
sirds dziļumiem. Tomēr viņam izdevās 
izrauties, mainīt darba raksturu: "No 
darba kantori biju saglabājis paradu
mu strādāt regulāri katra dienu; tā bija 
darbīguma pamatpazīme, pretstatā 
slinkumam. Es zināju, ka bez darbīgu
ma nevirzos uz priekšu un ka citas ie
spējas uzrakstīt grāmatu man nav. Es 
iepirku milzīgas baltas papīra loksnes, 
salocīju tās četrās daļās un uzliku sev 
sodu: pierakstīt piecas lappuses dienā, 
neatkarīgi no laika apstākļiem, dvēse
les noskaņojuma vai iedvesmas... Ja 
kādu dienu izlaidu, tad nākamajā - iz
pildīju divas normas. Pēc šī plāna es 

Erik* II Enkson 

I D E N T I T Ā T E : 

J A U N Ī B A U N K R Ī Z E 

piecu gadu laikā sarakstīju piecus ro
mānus." (114. lpp.). 

Analizējot B. Šova personību psi-
hoseksuālā aspektā, E. Eriksons par 
svarīgākajiem pieturas punktiem atzīst 
rakstnieka tēva nespēka, dzeršanas un 
impotences simbolismu stāstītāja atmi
ņās. 

Kā raksta E. Eriksons, izcilu indiv
īdu biogrāfijas ir viens no veidiem, kā 
ieskatīties identitātes attīstībā. 

Eriksons ir pievērsies ari jautāju
mam par sievietes vietu mūsdienu pa
saulē - esejā "Sieviete un iekšējā tel
pa". Vērā ņemama ir atziņa, ka "pa
tiesa vienlīdzība nav nekas cits kā ik
vienas personības tiesības būt radošai 
savā neatkārtojamā veidā." 

Grāmatā "Identitāte: jaunība un krī
ze" E. Eriksons atklāj lasītājam aktuā
las problēmas, cenšas tās arī atšķeti
nāt. Un, protams, ņemot vērā psihoa-
nalītiķa subjektivitāti, uzzinām intere
santas, pat šokējošas lietas. Bet par tām 
- lasiet paši! 

Grāmatas lappuses 
ieskatījusies -

ZANE STRODE 

Ej, kurp tevi ved sirds jeb mūks - pārrakstītāja 
(Nobeigums. Sākums UA nr. 15) 

Un tā - apsolītais turpinājums 
no sarunas ar Daci Meieri 
par smago, bet interesanto 
darbu, tulkojot U. Eko "Ro

zes vārdu", par kuru Ingus Josts rak
sta, ka tas ir labirints, kas atveras kā 
uzplaukstoša roze, un aiz katras zied
lapiņas vērotājam atklājas jauna zied
lapiņa. 

- Vai ir gandarījuma sajūta par 
paveikto? 

- Jā ! Tomēr absurds! Labākā 1998. 
gada tulkotāja! Tas ir "paģiru gads": 
pēc darba pie U. Eko "Rozes vārda" 
neesmu iztulkojusi gandrīz ne rindiņas. 
Tulkojumu pabeidzu jau 1998. gada 
sākumā. 

Pēc tam bija tāda atsvešinātības sa
jūta. Šķirstīju grāmatu un domāju, -
kāds labs teksts. It kā man ar to nebū
tu nekā kopīga... 

Tulkojot romānu, neapzinājos se
kas, tas ir, es nedomāju, ka tas tiks pa
sludināts par ievērojamu notikumu lat
viešu literatūras vēsturē... Kad grāma
tas prezentācijā man vairāki cilvēki tei
ca: "Nu, mūza darbs paveikts!", man 
gribējās jautāt: "Vai man tagad būtu jā-
uzkaras, vai? Nu, ko man tagad darīt, 
ja mūža darbs pabeigts?"... 

- Ar ko U. Eko un "Rozes vārds" 
piesaista? 

- U. Eko nenoliedzami šobrīd ir vi-
semdītākais itālis un, droši vien, ari 
visslavenākais. Pārsteidzoši gudrs cil
vēks! 

"Rozes vārds" drīzāk ir grāmata par 
grāmatām, ne par cilvēkiem un attie
cībām. Protams, ir ari politiskās, vēs
turiskās, reliģiskās un citas kaislības. 
Tomēr tas galvenokārt ir stāsts par grā

matu un cilvēku attiecībām. 
Eko interesēja jautājums par teksta 

un cilvēka attieksmēm, pretruna - ja 
teksts ir populārs, ja iepriecina lasītā
jus, kuriem nav īpaši augsts izglītības 
līmenis - vai tam ir jābūt banalitāšu 
pārpilnam un nekvalitatīvam? Savu
kārt, ja teksts sajūsmina ari intelektuā
ļus, vai tam ir jābūt pilnīgi "nesagre
mojamam"? Šos jautājumus Eko risi
na ar citātu palīdzību, ņemot talkā vis
dažādāko kultūras slāņu teikto un do
dot iespēju baudīt tekstu, neievērojot 
pēdiņas. Bet intelektuāļi var priecāties, 
kabināt klāt etiķetes - postmodernisms, 
semiotisks traktāts utt., meklēt citātus 
un mēģināt atšifrēt, ko tad U. Eko īsti 
ir gribējis teikt. 

Eko lauž pretrunu starp "augsto" un 
"zemo" literatūru. 

- Ir izteikti viedokļi, ka "Rozes 
vārds" tomēr nav postmodernistisks 
darbs. 

- Vai teksta būtība mainās no tā, kā
du etiķeti tam piekar? Pēc paša U. Eko 
atvērtā daiļdarba teorijas - teksts pa
stāv, un jebkurš lasītājs to rada no jau
na. 

- Vai piekrītat, ka daiļdarbu var 
skatīt atrauti no autora personības? 

- Katrā ziņā. Kaitinošas ir literatū
ras vēstures, kurās tiek apcerēts, ko 
rakstnieks ir dzēris, ēdis, lasījis agrā 
bērnībā, un kā tas viss ietekmējis viņa 
radīšanas procesu... 

- Un tomēr - citu cilvēku ietek
me, izlasītais, skolas? 

- F rotāms, šādu romānu nevarētu 
uzrakstīt, piemēram, soms. Eko pats ir 
guvis reliģisku izglītību, viņam ir pa
zīstama klostera vide. 

Tomēr galvenais ir teksts, kuru la
sām un interpretējam, kā mums tīk. Es 

neņemos analizēt un kritizēt tekstu, -
esmu pārrakstītāja! 

- Kā veicās "pārrakstīšana"? 
- Ir pagājis laiks, darbs ir pabeigts, 

un es redzu, kā izmainījušies mani pa
radumi. Parasti ģērbjos melnā, bet pēk
šņi parādījās aizdomīgi daudz apģēr
bu ar melnu kapuci. Tulkošanas laikā 
gandrīz kristījos par katolieti... 

Pēc nakts darba pie tulkojuma spī
tīgi gāju uz rīta misi, nemitīgi lasīju 
psalmus un dažādus katoliskus izde
vumus. 

Ar šausmām domāju, ka, kopš pa
beidzu grāmatu, ne reizi neesmu biju
si baznīcā. 

Pielāgošanās tekstam, romānā tēlo
tajai videi noteica manu izturēšanos 
tulkošanas laikā. 

Daudz studēju vēsturi, filozofiju. 
Tagad esmu no tā attālinājusies. Patī
kams "ķieģel is" plauktā, pat īkams 
fakts biogrāfijā. 

- Ja būtu iespēja, piemēram, ne
dēļu pabūt viduslaikos, vai tu to vē
lētos? 

- Kā sieviete? Nē, paldies! 
Pārrakstot šo grāmatu, es noteikti 

biju pazemīgs mūks - pārrakstītājs. Vai 
tāpēc būtu jāpārceļas uz viduslaikiem? 

Bet, lai apmierinātu jūsu ziņkārību, 
jā, varētu paceļot dažādos laikos! 

- Vai padomā ir vēl kāds "ķieģe
lis"? 

- Ir nelabas aizdomas, ka vasaru pa
vadīšu vairāk nekā 700 lappušu sabied
rībā - kopā ar itāļu valodnieka Pjetro 
Dimā darbu "Baltu valodas". Atkal būs 
vajadzīga pārrakstītāja pacietība. 

- Patiešām? Kas tevi dzen ko tā
du uzņemties? 

- Tā ir apmātība. Es apzinos, ka ir 
ļoti daudz un dažādas iespējas, kā pel

nīt maizi, piemēram, tulkot biznesa 
pārrunas, dokumentus, taču mani 
pārņem šausmas, iedomājoties par 
nepieciešamību uzklāt grimmu, uz
vilkt lietišķu kostīmiņu, pēc tam pie
klājīgi smaidīt un pildīt runājošas 
mutes lomu. Esmu mēģinājusi, tas 
nesagādā baudu. Ja nosēžu pusi 
nakts un ir tapusi kaut vai viena pus-
lappuse teksta - tā ir bauda! Es ce
ru, ka šī apmātība nav ārstējama. 

- Kas tevi saista latviešu lite
ratūrā? 

- Nelaime ir tā, ka es bieži vien 
nelasu grāmatas saturu, bet vār
dus. Man patīk laba valoda. Tas ir 
tāpat kā skatoties uz koku: pama
nu katru lapiņu, kā tās kustas, kā 
sader kopā, bet neredzu visu ko
ku. Par literatūras meža kontekstu ne
maz nerunāsim. 

Kaut vai G. Repšes "Sarkans". La
sīju, protams, klusu, bet pie sevis iz
runāju katru vārdu. Tas nozīmē, ka 
baudīju tekstu, brīnišķīgi izvēlētos un 
saliktos vārdus, bet neesmu pārlieci
nāta, vai pamanīju, par ko vispār ir šī 
grāmata. Man noteicošais ir valodas 
kvalitāte, nevis saturs. 

Ari es, tāpat kā daudzi, šobrīd jūs
moju par N. Ikstenu. Man patīk viņas 
stāsti. Vēl jaukāk, ja katrā stāstā ir pa
slēpts vēl kāds, savukārt tajā atkal kāds 
cits stāsts. Ikstenas darbiem ir brīniš
ķīga valoda! 

Vēl Dace Meiere atzinās, ka viņas 
tuvākais gadalaiks esot rudens - lietai
nās un apmākušās dienas, kad var īgni 
iet pa ielu, ietinusies melnā, lielā šal
lē, un nikni pīpēt. Tiesa, viņa nav "īsts" 
pilsētas bērns. Ceļošanas kāre, šķiet, 
mantota no bērnības, kad vasarās ar ve
cākiem izbraukājusi vai visu toreizējo 
Padomju Savienību. 

Dacei patīk būt vienai, viņa pat ap
galvo, ka esot cilvēknīdēja un gribētu 
pārvākties uz kādu mazu, mazu māji
ņu dziļa meža vidū, kur nebūtu tele
fona un neviens nekristu uz nerviem. 
Tomēr bez galvaspilsētas arī nevar iz
tikt, te saista anonimitāte - vari iet pa 
ielu un būt sveša, nepazīstama. Jāat
zīst gan - cik nu Rīgā tas ir iespējams, 
katru dienu var uzskriet virsū kādam 
paziņam... 

Lai gan Daces mīļākā atbilde uz vi
siem jautājumiem būtu - BOH! - tāda 
itāliska plecu paraustīšana, tomēr es
mu priecīga par iespēju tuvāk iepazī
ties ar mūku - pārrakstītāju! 

ZANE STRODE 

Precizējumi 
"UA" nr.15 6.lappusē rakstā "Ej, kurp tevi 

ved sirdsl'pareizi jālasa: Dž.Fantoms, G. 
D'Anuncio. 

Kā arī informācijā par akreditētajām pro
grammām (1 lpp): LU filozofijas doktorantū-
ras programma akreditēta uz sešiem gadiem. 
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LIELAIS SPORTS 

f Sporta klubā 
22 . aprīlī notika LU spor ta klu

ba "Univers i tā tes Spor t s" 4. kon
ference, kurā tika sniegts pārskats 
par pave ik to laikā no 1996. līdz 
1999. gadam un revīzijas komisi jas 
z iņo jums . Klātesošie debatē ja arī 
par to , kā uzlabot " U S " darbu un 
kā š im no lūkam pelnīt naudu. Kon
ferences nobe igumā tika ievēlēta 
j a u n ā va lde . 

Spor ta k luba pr iekšsēdē tā j s J. 
Melbārdis informēja, ka pašreiz klu
bā " U S " ir 2129 biedri, kas apvie
noti 12 fakultāšu kolektīvos un 14 
sporta studijās j eb 25 izlases koman
dās. 

LU sporta kluba " U S " komandas 
piedalās republikas meistarsacīkstēs 
un kausa izcīņas sacensībās, kā arī 
Latvijas Augstskolu sporta savienī
bas (LASS) universiādēs un starp
tautiskajās sacensībās. 

Minētajā periodā sievietēm labā
kie panākumi republikas meistarsa
cīkstēs gūti basketbolā (trenere I. Pa
ne), volejbolā (J. Rubenis), galda te
nisā (G. Kar tuzovs) , or ientēšanās 
sportā (I. Johansone) , vieglatlētikā 
(V. Bernhards , I. Āboliņš) un šahā 
(A Gipslis). 

LU izlases komandas ir piedalī
jušās ar i starptautiskajās sacensībās 
un turnīros. Vieglatlēti viesojušies 
Francijā, basketbolistes - Zviedrijā 
un Vācijā, orientēšanās sporta pār
stāvji pabijuši Zviedrijā un Somijā, 
handbolisti - Dānijā. 

Pieci " U S " pārstāvji startēja olim
piskajās spēlēs Atlantā, trīs - Naga-
no. Atjaunotajās SELL spēlēs (pie
dalās Igaunija, Latvija, Lietuva un 
Somija) 1998. gadā LU komanda 
kopvērtējumā izcīnīja 3. vietu. 

Lielu a tsaucību guvusi "Lielās 

balvas" izcīņa tautas sportā - 758 da
lībnieki, kā ari LU Kausa izcīņas sa
censības - 633 dalībnieki. 

Kopumā gadu no gada labākie re
zultāti "Lielās Balvas" izcīņā ir ģeo
grāfu, fizmatu, ekonomu un vēstur
nieku komandām, bet LU Kausa iz
cīņā - fizmatu, ekonomu, vēsturnie
ku, ģeogrāfu, biologu un ķīmiķu ko
mandām. 

29. aprīlī notika kluba " U S " pir
mā valdes sēde. Darba gaitā tika iz
veidoti 5 sektori, kas nodarbosies ar 
kluba vadīšanu un pasākumu orga
nizēšanu. Tie ir: organizatoriskā dar
ba sektors (vadītājs - Ritvars Gri-
gors), tautas sporta sektors (Ilmārs 
Āboliņš) , sporta meistarības sektors 
(Genādijs Kartuzovs), reklāmas sek
tors (Janīna Graužine), uzskaites un 
atskaites sektors (Ruta Ansone). 

N o 12. - 16. maijam Kaunā no-

Sporta kluba "US" valdes jaunais sastāvs 

tiks SEEL spēles. Turp dosies ari LU 
sportisti. Novēlēsim viņiem veiksmi, 
bet paši 14., 15. maijā ar vilcienu vai 
citiem braucamajiem steigsimies uz 

Ķegumu, kur norisināsies jau 35. LU 
veselības dienas. Jācer, ka laika ap
stākļi būs labvēlīgi. Dos imies visi, 
sportosim, atpūtīsimies! 

LU kausa izcīnās sacensību rezultāti 

Ko tālāk ? 

LU kausa izcīņas ietvaros aprīlī 
t ika organizētas sacensības če t ros 
sporta veidos: basketbolā, galda te
nisā, krosā un vieglatlētikā. 

Basketbols sievietēm notika no 
6. līdz 13. aprīl im, piedaloties septi
ņu fakultāšu k o m a n d ā m (57 dal īb
nieces). Čempiona titulu ieguva Eko
nomikas un vadības fakultātes (EVF) 
komanda , kas uzvarēja Veselības un 
sporta izglītības (VSI) komandu ar 
56 :39 . Spēlē par 1. vietu E V F ar 
46 :27 pieveica fizmatus. 

Vīr ieš iem sacensības basketbolā 
norisinājās no 13. līdz 27 . aprī l im, 
piedalījās as toņu fakultāšu k o m a n 
das (71 dalībnieks). Šajā turnīrā čem
piona titulu izcīnīja VSI, ar 63:52 uz
varot fizmatus. Spēlē par 1. vietu fiz-
mati bija pārāki par Juridisko fakul
tāti ( J F ) - 6 8 : 5 5 

Krosa sacensības notika 14. ap 
rīlī. Tajās startēja 86 cilvēki (42 sie

vietes un 44 vīrieši). Individuāli vī
riešiem 3000 m uzvarēja Ģir ts Sar
m a (VSI ) 9 :49 ,44 . N o s i ev i e t ēm 
1000 m visātrāk noskrēja Inga Dauš-
kane (VSI) 3:14,94. 

Komandu vērtējumā p i rmo vietu 
gan sievietēm, gan vīriešiem izcīnī
j a VSI . 

Galda teniss notika 15. aprīlī, 
un tajā piedalījās 44 dalībnieki (19 
sievietes un 25 vīrieši). 

Par uzvarētājiem kļuva Jevgeņi
j a Čelenko (fizmate) un Jānis Zicāns 
(VSI). 

K o m a n d u vērtējumā gan sievie
tēm, gan vīriešiem visrezultat īvākā 
bija E V F komanda . 

Vieglatlētika. 26 . , 2 7 . apr ī l ī 
D a u g a v a s s tad ionā not ika " U S " 
kausa izcīņas sacensības vieglatlēti
kā . U z t ā m neb i ja s a p u l c ē j u š i e s 
daudz dalībnieku, bet to varētu iz
skaidrot tā, ka šis bija tikai p i rmais 

Tūlīt būs! Vēstures un filozofijas fakultātes 
komanda cīņā ar ekonomiem par 3. vietu 

Sacensības tāllēkšanō 

starts šajā sezonā un daudzi sportisti 
gatavojas sezonas " s p i c ā k a j i e m " 
mačiem. Tie, kas piedalījās, godam 
pārstāvēja savas komandas. 

Kā j au katrās vieglatlētikas sacen
sībās, visvairāk dalībnieku startēja 
tieši skriešanas disciplīnās. Trīsreiz 
laurus plūca talantīgā LU pārstāve 
Ieva Zunda , uzvarot 100 m - 12,1 
sek.; 200 m - 25,6 sek., kā ari tāllēk-
šanā - 5,49 m. 800 m uzvarēja LU 
pārstāve Inga Daukšāne 2.28,3; 1500 
m I. Pikšena - 6.04,6. Vīriešiem 100 
m un 800 m uzvarēja RTU pārstāvis 
Inguns Svikliņš, attiecīgi 10,9 sek. un 
1.59,7; 200 m - Reinis Reiņikovs 
(RTU) 23,5 sek.; 400 m - Raimonds 
Peļņa (LU) 52,6 sek.; 3000 m - Kris
taps Kaimiņš (LU) 9.04,9. 

Mazāk dalībnieku pulcēja lekša
nas un mešanas disciplīnas. Sievie

tēm trīssolī uzvarēja Elīna Mežance 
(RTU) 10,26 m; augst lēkšanā - Ine
se Platā (LSPA) 1,55 m; šķēpmeša-
nā - Anna Čerepanova (LU - VSI) 
41,85 m; diska mešanā - Anita Bēr-
sone (LSPA) 30,18 m; lodes grūša-
n ā - A i g a Liepkalne_(LU - VSI) 10,91 
m. Vīriešiem tāllēkšanā visveiksmī
gāk startēja Viesturs Doni s (RVS) 
6,83 m; augstlēkšanā - Andrejs Be-
lahs (RTU) 1,95 m; tr īssoļlēkšanā 
E d u a r d s N o r e i ķ i s (L iepā jas raj.) 
15,22 m; lodes grūšanā un vesera 
mešanā - Jānis Podnieks (RTU), at
tiecīgi 14,72 m un 53,48 m; šķēpme-
šanā - Edgars Sebežs (LU) 45,09 m. 

LU kausa izcīņas kopvērtējumā 1. 
vietu izcīnīja gan VSI sieviešu, gan 
ari vīriešu komanda. 

Lapaspusi sagatavojis 
MAREKS LAUVA Andris Bērziņš grūž lodi 

Sveiciens Bruģistiem! 

98.799. ak. g. kausa Izcīņas uzvarētāji basketbolā - flzmati 

Tuvojas vasara, un arī "Bruģa 
B u m b a s " kaislību un līdzjušanas 
laiks visā Latvijā - jau piekto ga
du pēc kārtas . 

Šovasar piedāvājam vienreizēju 
programmu: 

* Mēmai s Šovs katru sestdienu. 
Par piedalīšanos konkursā saņemsi 
video kaseti ar savu labāko rezultā
tu. 

* Euro Auto piedāvā reprezentab
lās Renault mašīnas - iespēja izvizi
nāties ari tev. 

* Eiropas čempionāts ūdens mo
tosportā, kurš norisināsies 5. jūnijā 

11. Novembra krastmalā, vienā lai
kā ar "Bruģa B u m b a s " sacensībām. 

* Pilsētas svētki sacensību nori
ses vietā. 

Un kā vienmēr - atpūta tev un ta
vai ģimenei - katru sestdienu, visas 
vasaras garumā. 

Apceļosim Latviju kopā ar "Bru
ģa Bumbu"! 

Pasākuma organizatori atgādi
na, ka pirmais no 16 posmiem no
tiks 15. maijā Jūrmalā . 

Pieteikšanās un informācija, sā
kot no 12. aprīļa - Rīgā, Aldaru ielā 
8, tālr. 7-224015. 

Steidzies pieteikt savu komandu 
j au šodien! 

Uz tikšanos, 
tavs BRUĢIS 
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| Amirs no Pakistānas 
J a u trešo gadu LU Pedagoģijas 

un psiholoģijas fakultātē mācās 
students no Pakistānas - AMIRS 
K U R E Š I . Šeit viņš iegūs doktora 
g r ā d u p s i h o l o ģ i j ā . S a r u n ā ar 
"U A" viesis daudz interesanta pa
vēstīja ne vien par sevi pašu, bet 
arī par savu valsti. Ar ko tā ir īpa
ša? Izrādās, ka mēs par Pakistānu 
daudz ko nezinām. 

Pakistāna ir islama valsts (97% mu
sulmaņu), un tās teritorija ir 887,700 
km 2 . Valsts galvaspilsēta ir Islamaba-
da. Nacionālā valoda ir urdu valoda, 
kas ir radniecīga hindu, persiešu, arā
bu un turku valodai. Amira dzimtā pil
sēta Karas i ir vislielākā Pakistānas pil
sēta un galvenais rūpniecības un tirdz
niecības centrs. Tā ir arīdzan kosmo
polītiskākā pilsēta - tajā dzīvo un strā
dā cilvēki no visas pasaules. Karači at
rodas pie Arābu jūras, tādēļ tā ir lielā
kā Pakistānas osta. Pakistānas kaimiņ
valstis ir Irāna, Afganistāna, Ķīna un 

Indija. Valsts ziemeļos paceļas otrs 
augstākais kalns pasaulē - K2. Lielākā 
ir Indas upe, kas plūst no Tibetas un 
kuras garums ir 2500 km. 

Pakistānā ir trīs sezonas: aukstā 
(no oktobra līdz februārim), karstā (no 
marta līdz jūnijam) un mitrā (no jūli
j a līdz septembrim). Atsevišķos valsts 
reģionos mēdz ari snigt, var pat pa
slēpot. Bet tik auksts kā Latvijā nav. 

Pakistānas vēsture ir sena un in
teresanta - sākot no pirmā iedzīvotā
j a akmens laikmetā un beidzot ar to, 
ka pēc tam, kad šī valsts simts gadus 
bija Lielbritānijas kolonija, tika pa
sludināta Indijas un Pakistānas ne
atkarība. 

Pakistāna ir ekonomiski attīstīta 
valsts, tās t irdzniecības partneri ir 
ASV, Japāna, Vācija un Lielbritāni
j a . Pārs te idzoši ir arī sasniegumi 
sportā - trīs reizes izcīnītas zelta me
daļas Olimpiskajās spēlēs nacionā
lajā sporta veidā - zāles hokejā, un 

trīs reizes gūtas uzvaras Pasaules 
čempionātā. Populāri sporta veidi ir 
ari krikets (viena uzvara Pasaules 
čempionātā) un biljards (ari viena 
uzvara). Ļoti populāra, tenisam lī
dzīga spēle ir skvašs (squash), kuras 
spēlētājam Džangiram Hanam ir pie
šķirts gadsimta spēlētāja tituls. 

Pakistānā, pēc Amira domām, var 
iegūt ļoti labu izglītību. N e velti 
viens no ievērojamākajiem Pakistā
nas zinātniekiem - fiziķis Abduls Sā
lāms - ir saņēmis Nobela prēmiju. 

Pats Amirs Kureši saka, ka par Lat
viju dzirdējis jau sen, zinājis, ka te ari 
var iegūt labu izglītību. Un viņš nav 
vienīgais - Latvijā ir diezgan daudz 
studējošo no Pakistānas - ne vien LU, 
bet ari Tehniskajā universitātē un Me
dicīnas akadēmijā. Amirs uzsver, ka, 
protams, latviešu jaunieši atšķiras no 
Pakistānas jauniešiem, ka ir dažādas 
tradīcijas. Pakistāna tomēr ir Āzijas, 
bet Latvija - Eiropas valsts. Latvijā 

cilvēki, no vienas puses, esot attu
rīgāki, bet ar meitenēm gan daudz 
vieglāk kontaktēties, viņas esot 
laipnākas nekā meitenes Pakistā
nā. Latvijā esot arīdzan citāda ar
hitektūra - vairāk ēku, un tās esot 
augstākas. 

Viesstudents uzskata, ka m ā 
cību sistēmas īpaši neatšķiras, tā
dēļ ir grūti pateikt, kur ir vieglāk, 
kur - grūtāk mācīties - šeit vai Pa
kistānā. Nedaudz atšķirīgi ir pār
baudījumi gada beigās: Pakistā
nā neesot atzīmju grāmatiņu. 

Latvija Amiram patīk, viņš pat 
ar smaidu atzīstas, ka labprāt pa
liktu šeit dzīvot un strādāt Ar drau
ga palīdzību viņš ir nedaudz ap
guvis latviešu valodu un uzsver, ka tā 
patiesi ir grūta valoda ar sarežģītu gra
matiku. Amirs bijis ne tikai Rīgā, bet 
ari Jūrmalā, Siguldā un Liepājā. 

Viņš uzskata, ka jaunieš iem no 
Latvijas jābrauc studēt uz Pakistānu, 

Amirs Kureši 

jāveido savstarpēji kontakti un jāsa
darbojas. Jau tagad Pakistānā ir stu
dējošie no visas pasaules, tai skaitā 
no ASV, Kanādas un - Latvijas. 

LINDA KALNIŅA 

MĒS PIE VIŅIEM 

Portugālē 

Lisabonas cietoksnī 

Tas notika pirms gada, maijā. 
Pastaigājoties pa Tehniskās uni
versitātes gaiteņiem, manīju pla
kātu, kas mani ieinteresēja. Tas ai
cināja, vai nevēlos lasīt bruņuru
puča olas Meksikā, Japānā, atras
ties riekstu festivālā Grieķijā, pel
dēties Vidusjūrā, restaurēt kādu 
vecu pili Spānijā, un , ja ir maz 
naudiņas vai nav drosmes "sto-
pēt", tad varu ari piedalīties starp
tautiskajā jauniešu nometnē tepat, 
Baltijas valstīs. Interesanti, vai vi
ņ iem, t. i. organizācijai "Latvijas 
j a u n a t n e s akcijas mieram", nav 
arī kaut kas manām vēlmēm? Kā
pēc es nevarētu doties, teiksim, uz 
Portugāl i? Tā ir līdzīga Spānijai, 
taču patālu no Latvijas. Pa ceļam 
varētu apciemot draugus Barselo-
nā un Aveiro. 

Lūk, nekādu problēmu, un jūnija 
sākumā manās rokās bija ie lūgums 
uz Starptautisko nometni Santjago da 
Guardā n o 15. līdz 30. jūli jam. Pro
tams, izņemot to, ka šis ciemats at
rodas Portugālē un Portugāles vīza 
j ādabū Francijas vēstniecībā, es vai
rāk neko nezināju. Deju svētku lai
kā bez īpašiem satraukumiem, liekas, 
visu biju izdalījis, kā vajag. Steigā 
vienīgi nopirku autobusa biļeti uz 
Minsteri , kas nemaz nav pa ceļam uz 
siltajām zemēm. 

U z Vāciju devos ar firmas "Au-
to-stars" autobusu 11. jūlija ritā. Nā
kamās dienas vakarā atrados latvie
šu apsēstā pilsētā un tālāk nolēmu 
virzīties ar vilcienu. Kā man patīk šis 
t ransporta veids! Tā, j au vēlā vaka
rā skatījos Štutgartes stacijā futbol-
maču. Brazīļi zaudēja frančiem ar 0 
: 3 , un pēdējie kļuva par pasaules 
čempioniem. Pirmdienas ritā atrados 
Parīzē, kur ar Saules bankas karti 
steigā izņēmu 100 franku un ar met
ro aizbraucu no vienas stacijas uz ot
ru. Paspē ju! A p pulks ten vienpa
dsmitiem biju Bordo. N o turienes sā

kās mana "s topēšana". Ziniet, veik
smīgi! Jā, viena nakts tika pavadīta 
Basku zemē, un otrdienas rits tika sa
gaidīts Biskajas līča krastā. Tas ir brī
nišķīgs skats - saullēkts kalnainā ap
vidū p ie jūras vai pat okeāna! 

M a n laimējās, ka satiku tālbrau
cējus no Portugāles. To, protams, sa
pra tu vēlāk, uzzinot no vairākiem 
avot iem un atpakaļceļā pieredzot to, 
ka spāņi nemaz tā nemīl ņemt "s to-
pētājus". Rezultātā līdz Portugālei ti
ku ar tālbraucēju Zozē , kurš runāja 
tikai spāniski un portugāliski. 

D i v a s d i en as p a c i e m o j i e s pie 
draugiem Aveiro, devos tālāk - uz 
Santjago da Guardu. Tobrīd nodomā
j u : j a līdz šejienei varēju tikt "stopē-
jo t " , tad šo mazo gabalu veikšu tā
pat . Šā vai tā, 150 k m nobraucu as
toņās stundās, taču nenožēloju, j o ce
ļā satiku ļoti laipnus portugāļus. 

Santjago da Guardā ierados ar ši
ku busiņu. Ar to brauca franču jau
nieš i , un es sākumā pat nodomāju, 
ka viņi ir no Starptautiskās nomet
nes . T ā nebija, bet viņi palīdzēja at
rast īs to vietu. Iznāca tā, ka vajadzē
j a pagaidīt, j o nometnes dalībnieki 
bija aizgājuši peldēties. Nekas traks! 
Uzreiz sapratu, ko vēlos - alu! Ziniet, 
por tugāļu alus ir diezgan labs. Vis
m a z man garšoja. Gaidot savējos, ie
pazinos ar vietējo puisi , kuram likās 
ļoti interesanti , ka esmu no tādas tā
las vietas kā Latvija. Nokavēju va
kariņas , j o nezināju, ka tās ir kopā 
ar festivāla dalībniekiem. 

Kāds festivāls? Vienkāršs ciema 
saiets tris vakaru garumā ar vairāku 
folkloras dziesmu un deju grupu pie
dalīšanos. Vakaru noslēdza portugā
ļiem pazīstamas estrādes grupas un 
dziedātāji. Protams, pēc "zvaigžņu" 
uzstāšanās notika vietējā balle vai 
diskotēka. 

Lūk, šādā festivāla norises gaisot
nē ritēja mūsu darbs. Tā kā ierados 
ar nokavēšanos , man izpalika t irdz

niecības būdiņu krāsošana. Diemžēl, 
ari pirmās iepazīšanās rotaļas mūsu 
internacionālajā pulkā pagāja secen. 
Kādi cilvēki nometnē strādāja un at
pūtās? Bijām pieci puiši un astoņas 
mei tenes vecumā no 18 līdz 30 ga
diem no Rietumeiropas valstīm, Tur
cijas, Dienvidslāvijas un, pro tams, 
Latvi jas . Sazinājāmies franču un 
angļu valodā. Lai gan franču valodu 
nemācēju, tas man netraucēja labi 
just ies . 

Kad beidzās festivāls, ciematā ie
kārtojām tā saucamo "piknikvietu". 
Tagad tur stāv mazs akmens krāvums 
ar uzrakstu, ka esam piedalījušies šī 
ciematiņa apkārtnes iekārtošanā. Vai 
nav jauki , ka palīdzi c i lvēkiem vei
dot kaut ko skaistu? 

M ū s u darbs bija dienas laikā n o 
vākt, saslaucīt gružus, sakārtot solu 
rindas un apkārtni. Vispār, visu, lai 
noritētu festivāls. Vakaros atpūtā-
mies un piedalījāmies visās norisēs. 
Ļoti interesanti bija paskatīties folk
loras grupu pr iekšnesumus, j o es ta
ču ari dejoju tautas dejas. Paspēju pat 
uzkāpt uz skatuves, kur tajā brīdī uz
stājās Luis Portela. Ar vienu no viņa 
deju meitenēm nodejoju vienu dzies
mu, kuras laikā dzirdēju savējos sau
cam: "Uldis, Uldis, Uldis.. .". Domā
ju , ka estrādes dziedātājs ju tās ne
veikli. Piedod, vecīt! 

Tur, lauku nostūri, dominēja , kā 
portugāļi saka, "p imbas" mūzika. Tā 
varētu būt līdzīga mūsu šlāgeriem, 
tikai portugāļu gaumē. Žēl , m a n pat 
radās iespaids, ka esmu bijušā Pado-
mijā, j o daudzus pārus veidoja divas 
meitenes. Manīju, ka divi puiši gri
bēja izjaukt šo savienību, bet bez pa
nākumiem. Mūsdienīgu mūziku var 
dzirdēt skanam tikai pa radio. Vēl 
piebildīšu, ka pilsētu sar īkojumos 
dažreiz var dzirdēt brazīliešu ritmus. 

Kādu dienu gājām mazā pārgājie
nā pa tuvējo apkārtni. Galamērķis , 
kā izrādījās, bija maza, bet gara ala. 
Saulīte mūs cepināja ne pa j o k a m , 
īstenībā visu Portugālē pavadīto lai
ku nokrita tikai tris lietus pilītes. Vai 
nav jauka atpūta? Tajā aliņā ielīdām 
kādu divdesmit metru dziļumā. Bija 
redzami mazi stalaktīti, kā ari sik
spārņu piesārņojumi. Tas j au nekas! 
Galvenais, ka esi iekļuvis vēsā vietā 
un izbaudi kluso, neskarto dabu! 

Laikam esmu aizmirsis iepazīsti
nāt ar mūsu dienas režīmu un sadzī
ves apstākļiem. Dzīvojām kādas ēd
nīcas ēkas bēniņos. Bija tris atseviš
ķas telpas: puišu un meiteņu guļam
istabas un telpa, kurā tika apspriesti 

plāni un notika dažas 
galda spēles. Visā pārē
jā bēniņu teritorijā spē
lējām galda tenisu, gal
da futbolu, rikojām at
rakcijas, žāvējām veļu, 
portugāļi dažreiz uzsita 
pa bungām. Ne jau pa 
parastām bungām, bet 
t ādām kā afrikāņiem. 
Gulējām uz matračiem 
savos līdzpaņemtos gu
ļammaisos. Edām ēdnī
cā: ēdienus, ko paši bi
j ām pagatavojuši, izņe
mot festivāla laikā va
kar iņas . Tātad , nācās 
baudīt spagetti itāliešu 
gaumē, portugāļu "Bak-
lažan", angļu pudiņu, kā 
ari izsmalcinātos turku, 
franču un spāņu virtu
ves ēdienus. Ļoti žēl, ka 
nevaru piedāvāt šo ba
gātīgo ēdienkarti un re
ceptes, bet tajā brīdī likās, ka galve
najos vilcienos atcerēšos. N o dzērie
niem varējām izvēlēties sulu, vīnu vai 
alu. Parasti pēc vakariņām gājām uz 
kafejnīcu dzert kafiju. Portugāļiem ir 
diezgan stipra kafija, lai gan sardīnie-
tim nelikās tik stipra, un viņš palūdza 
iebērt divas porcijas stipruma un pa
sniegt kafiju divreiz mazākā krūzītē. 

Bijām ciemos ari uz citu Starptau
t isko nometni , kas atradās pilsētā 
Pombala, 25 km no mums. Tur gan 
bija grūti strādāt brīvprātīgi, j o nācās 
izložņāt pilnskalna krūmus. Iedomā
jieties, ir karsts, bet šortos nevar stai
gāt, j o visādi ērkšķi duras miesās. Vi
ņu nometnē gandrīz puse jauniešu bija 
no Austrumeiropas. Tur satiku ari di
vas latvietes, kuras bija priecīgas, ka 
ar kādu var parunāt latviski. 

Aizbraucām sauļoties Atlantijas 
o k e ā n a k r a s t ā . K a s p a r s a j ū t u ! 
Okeāns , saule, vējš, viļņi, smilt is. 
Kārtīga peldēšana gan neiznāca, j o 
viļņi bija diezgan augsti, un m u m s , 
puišiem, patika spēlēt futbolu. Bijām 
mazās ekskursijās uz trim pi lsētām. 
Ļoti gleznaina un krāšņa ir Koimbra, 
it sevišķi vecpilsēta, kas atrodas kal
nā. Koimbrā ir universitāte un ļoti 
skaists botāniskais dārzs. Ja būsiet 
Portugālē, varat tur iegriezties. Eks
kursijas, kā j au ekskursijas, taču par 
Portugāli zinu maz. Varu teikt tikai 
to, ka šī zeme man patīk ar saviem 
kalniem, mežiem un okeānu. 

Pēdējā dienā uzspēlējām futbolu 
ar vietējiem. Diemžēl zaudējām ar 
6 : 7 . Jebkurā gadījumā, ir jauki kar-

Luisa Portela koncertā, dejojot ar vienu no 
vina meitenēm 

stā laikā un īpaši pēc sporta nomaz
gāties kār t īgā dušā, kas atradās tur
pat pie futbola laukuma. 

Pēc n o m e t n e s seši d o m u biedri 
n o l ē m ā m apmeklē t Por tugāles gal
vaspi lsē tu L isabonu . Ai , kā iepati
kās šī l ie lpi lsēta! Pēdējā laikā man 
l ielpi lsētas ne visai patīk, bet šeit 
pārs te idza vējš , kas v ienmēr mājo
j a E X P O ' 9 8 pilsētiņā. Izstādē EX
PO '98 nokļuvu tikai vakarā, kad vi
si paviljoni bija slēgti, bet notika da
žādi koncert i . Jā, izstādes apmēri bi
j a ļoti iespaidīgi ! Nez inu , kas lat
v ieš iem bija izstādīts iekšpusē , bet 
no ā rpuses l ikās, j a es bū tu c i lvēks , 
kas par m ū s u valsti neko nezina, tad 
ari to nesapras tu . Vēlāk m ū s u ceļi 
šķīrās - se rbs pal ika apskatī t izstā
di, es d e v o s pie d raug iem Aveiro, 
bet pārējie - uz brīnišķīgo ostas pil
sētu Por to . 

Pēc ciemošanās braucu atpakaļ uz 
Latviju ar "stopiem", uz trim dienām 
iegriežoties Barselonā. 

Lūk, tā pagāja karstā vasara! Gal
venais, ka iepazinos ar jauniem drau
giem no Rietumeiropas zemēm, Tur
cijas, Dienvidslāvijas. Mūsu nomet
nes dalībnieki pat vienojās šogad sa
tikties pie rūgtas kafijas tases mīļo
tajā Sardīnijā. Tā ka var rasties jauns 
stāsts par Eiropu. Novēlu arī j u m s 
meklēt j a u n u s iespaidus un draugus 
Eiropā un citur pasaulē ar organizā
cijas "La tv i j a s J auna tnes akci jas 
mie ram" palīdzību. 

ULDIS DIEDRIKS 
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OSI POLICY FELLOWSHIPS, 2000 
OPEN SOCIETY INSTITUTE-BUDAPEST 

The Open Society Institute-Budapest is calling for applica
tions for its year 2000 International OSI Policy Fellowships 
(IPF) program for Central and Eastern Europe, the countries 
o f the former Soviet Union, and Mongolia. Broadly speaking, 
an open society is characterized by a reliance on the rule o f 
law, the existence o f a democratically elected government, a 
diverse and vigorous civil society, and respect for minorities 
and minority opinions. The fellowships are intended to sup
port research, writing or activism, and to encourage the deve
lopment o f program strategies for the Soros foundations net
work. Individual and practical/policy-oriented research and pro
ject proposals are sought in the following subject areas: 

1) Pre-school, primary and secondary education; 
2) Higher education; 
3) Culture and cultural institutions; 
4 ) Law and human rights; 
5) Public administration; 
6) Civil society and institution-building; 
7) Media; 
8) Roma and other minority rights issues; 

AK, PAVASAR ! 

lAstroloģijas dzīlēs 
Vienā no iepriekšējiem "UA" numuriem, ķīniešu astroloģijas 

dzīlēs lūkojoties, savus horoskopus varēja uzzināt Žurkas, Vērša, 
Tīģera, Truša, Pūķa un Čūskas gadā dzimušie. Šoreiz par sevi ko 
vairāk uzzinās - Zirgs, Auns, Pērtiķis, Gailis, Suns un Cūka. Var
būt labāk iepazīsiet sevi un līdzcilvēkus?! 

ZIRGS (1978. 7 . I I - 1979.27.1; 1990. 2 7 . 1 - 1991. 14.11) 
Raksturs. 
Jūs esat neatkarīgas dabas un pašpaļāvīgs. Zirgs atplaukst mun

dru |aužu sabiedrībā un ir ne vien omulīgs biedrs, bet ari veikls 
un iedvesmojošs runātājs. Viegli uzķeras uz glaimiem, taču Zir
gam piemīt godīgums un patiesa sirsnība. Zirgs vienmēr ir gatavs 
sniegt derīgus padomus un prot labi pārliecināt, taču viņa pašpa
ļāvība un bezrūpība dažkārt slēpj iekšējas šaubas. 

Mīlestība. 
Zirgs |aujas mīlas reibonim, un viņu var aizraut jaunu attiecī

bu burvība, tā ka reizēm viņš jūtu viesulī aizmirst, par ko ir atbil
dīgs. Viņam nepieciešams ne vien kāds, kas par viņu rūpējas, mie
rinot šaubu brīžos, bet ari ļauj brīvi izdzīvot dēkas līdz galam. 

Krāsa. 
Zirgs ir saistīts ar sarkano krāsu, kas tradicionāli norāda uz 

veiksmi. Tā saistās ar laimi, spēku, veiksmi pasākumos un pārti
cību ģimenē. 

AUNS (1979. 2 8 . 1 - 1980. 15.11; 1991. 15.11 - 1992. 3.II) 
Raksturs. 
Auna gadā dzimušais ir apdomīgs - pirms rīkojas, viņš apsver 

un raizējas, jo uzskata, ka ir netīšām nodarījis kādam pāri. Au
nam piemīt klaiņotajā daba. Vislielāko prieku Auna dzīvē bieži 
vien sagādā kaut kas gluži vienkāršs: brīnišķīga ainava, kāda 
priekšmeta skaistās līnijas vai iedvesmojoša mūzika. Viņam ne
parko negribas ievērot stingru laika iedalījumu. 

Mīlestība. 
Aunam ir jūtīga daba, viņu viegli var satraukt līdz asarām, kaut 

gan dažreiz grūti izskaidrot - kāpēc. Viņam pietrūkst drosmes 
savas jūtas izrādīt. Mīlas sakaram viņš nevēlas pilnīgi pakļauties 
un nejūt ne mazāko tieksmi ievērot stingras norunas vai noteiku
mus. Viņš ir maigs un sapņains. 

Krasa. 
Auns ir saistīts ar dzelteno krāsu, kas ir Ķīnas impērijas krāsa. 

Tā saistās ar progresu, slavu un panākumiem. 
PĒRTIĶIS (1968 .30 .1 - 1969.16.11; 1980.16.11-1981.4.II) 
Raksturs. 
Pērtiķim piemīt dabiska gudrība, kura ļauj viņam novērot, kas 

notiek, un attiecīgi rīkoties. Viņš ir atsaucīgs biedrs un labs klau
sītājs, tāpēc citi bieži viņam uztic gan savas bēdas, gan labās vēs
tis. Noslēpums Pērtiķa rokās ir drošs. Dzīvē viņam patīk dažādība 
un citu sabiedrība. Lielākai daļai Pērtiķa gadā dzimušo cilvēku ir 
lieliska atmiņa. 

Mīlestība. 
Pērtiķi vilina romantika un ar to saistītais satraukums, un viņu 

droši vien gaida vētrainas mīlas dēkas. Partnerus valdzina viņa 
atklātība, labā humora izjūta un interese par apkārtējo pasauli. 
Viņam ir grūti uzņemties ciešas saistības, bet, kad Pērtiķis galu 
galā iekārtojas savā vietā, tad reti kad aizklīst projām. 

K r i š a . 
Pērtiķis ir saistīts ar balto krāsu, kas tradicionāli atbilst rude

nim un briedumam. Balts saistās ar šķīstību, tīrību un spirgtumu. 
Balti pu№i ir veiksmes zīme. 

GAILIS (1969. 17.11- 1970. 5.II; 1981. 5.II - 1982. 24.1) 
Raksturs. 
Gailim patīk būt uzmanības centrā, uzņemt pie sevis draugus 

un iegūt arvien jaunus paziņas. Viņš ļoti interesējas par savu iz
skatu, apģērba krāsu un rakstiem. Gailim ir stiprs, neatkarīgs gars, 
tāpēc Gaiļa gadā dzimušajiem šķiet grūti uzklausīt citu padomu. 
Viņš var būt ļoti tiešs un tā aizvainot citus. 

Mīlestība. 
Gailim patīk aplidot un tikt aplidotam, un viņš ir jauks partne

ris. Viņš lepojas ar savu izskatu un zina, kā ietekmēt ar saprātīgu 
sarunu. Gailim nav sveša greizsirdība, ko viņš gan mēģina slēpt. 
Viņš spēj saistīties ar stiprām saitēm un, ja izvēlējies pareizo part
neri, ir uzticīgs un atbildīgs dzīves draugs. 

Krasa. 
Gailis ir saistīts ar balto krāsu. Kaut gan baltas drēbes Ķīnā 

valkā zaudējuma gadījumā, balta krāsa var nozīmēt ari veiksmi. 
SUNS (1970. 6 . I I - 1971 .26.1; 1982. 25.1 - 1983. 12.11) 

9) Economic reform and management education; 
10) Publishing, libraries and electronic communications; 
11) Public medicine and health; 
12) Gender issues. 

The Fellowship is open to persons aged 35 and younger, as 
of July 2 0 , 1 9 9 9 . 

All applications must be in English and applicants must ha
ve excellent English-language skills. 

Completed applications must be received by July 2 0 , 1 9 9 9 
to be considered. We will not accept late applications unless 
they are postmarked by July 1 ,1999 to allow enough t ime 
for delivery. Finalists may be asked to travel to Budapest at 
OSI expense to be interviewed, some time during the OSI Board 
meeting in late November 1999. It ts expected that successful 
applicants will be notified by or shortly after January 15,2000. 

Sīkāku informāciju iespējams saņemt "Universitātes 
Avīzes" redakcijā - Raiņa bulvārī 19, 136. telpā. Tālr. 7 
222944. 

Raksturs. 
Suņa gadā 

dzimušajam ir 
godīga un drosmī
ga daba, viņš ir ga
tavs cīnīties par cē
lu mērķi vai aizstā
vēt draugus briesmās. 
Viņš ir smalkjūtīgs pret 
citiem. Suns reti kad pieviļ un iz
vairās no saistībām. Sunim piemīt augsta 
pienākuma un atbildības sajūta, bet reizēm viņam nepieciešama 
atelpa un atskārsme, ka nav iespējams vienam uzvelt uz pleciem 
visas nastas. 

Mīlestība. 
Suns ir labs klausītājs un pamudina partneri problēmas ap

spriest kopā, bet, kad pienāk brīdis, kad pašam jāatklāj savas jū
tas, viņš ir atturīgāks, jo baidās apgrūtināt citus ar savām raizēm. 
Suns ir uzticīgs un maigs. Viņam nepatīk medību satraukums, viņš 
nejūsmo par greizsirdības scēnām. 

Krāsa. 
Suns ir saistīts ar dzelteno krāsu. (Skat. iepriekš.) 
CŪKA(1971 .27 . I I - 1972. 14.11; 1983. 13.11- 1984. 1 .II) 
Raksturs. 
Cūkas zīmes cilvēki ir ieredzēti, jo ir godīgi un mīlīgi, un, kad 

citi aizlaižas lapās, cūka bieži gadās tuvumā un sola palīdzību. 
Cūkas zīmē dzimušā raksturā slēpjas nevainība un naivitāte, kas 
apvienojas ar ilgām pēc jaunām vietām un piedzīvojumiem. Cūka 
nav atriebīga, un, ja kāds tai nodarījis pāri, tā parasti paiet malā, 
lai notikušo pārdomātu un izlemtu, kā aizstāvēties. 

Mīlestība. 
Cūkas zīmē dzimušais izjūt vajadzību eksperimentēt un atklāt 

romantiskas iespējas, pirms viņš var droši apgalvot, ka atradis 
īsto pārmēri. Viņš uzticas, un daži pārmēri izmanto šo nepārpro
tamo naivumu. 

Krāsa. 
Cūka ir saistīta ar melno krāsu, kas tradicionāli apvienota ar 

godu un cieņu. Šī krāsa var izstarot godbijību pret ģimeni un dar
babiedriem. Melns simbolizē ari veiksmi par spīti grūtībām. 

Pilnīgāka informācija jāmeklē apgāda "Jumava" nesen izdota
jā grāmatā "ĶĪNIEŠU ASTROLOĢIJA". 

To lasot, uzzināsit ari, ka Ķīniešu astroloģijā diennakts ir sa
dalīta 12 stundās: katra no tām atbilst divām Rietumu stundām. 
Valda tradicionāls uzskats, ka jūsu dzimšanas stundas tulkojums 
ir īpašs, tādēļ varbūt ir vērts ieskatīties? Ja esat dzimuši ķīniešu 
stundu sadurā, piemēram, pīkst. 3:00 no rīta, tad jāskatās iepriek
šējās stundas tulkojums. 

Un tā, ja vēl nezinājāt, noskaidrojiet savu dzimšanas stundu 
un ticiet, ka, ja esat dzimuši: 11 p m - la .m. ( * p.m. - pēc pus
dienas, a.m. - pirms pusdienas) - jūs esat straujas dabas un rei
zēm, iepriekš nepadomājis, iepinaties kādā situācijā, ko vēlāk va
rat tikai nožēlot; jūsu sasteigtā rīcība var padarīt jūs par mērķi 
tenkām. 

1 a.m. - la.m. - iespējams, ka jaunībā būs grūti uzsākt tādu 
karjeru, pēc kuras tiecaties, un varbūt jums vajadzēs atstāt pazīs
tamo vidi, lai īstenotu savas intereses. 

3 a.m. - 5 a.m. - jaunībā jūsu attiecības ar ģimeni var sagādāt 
grūtības, brieduma gados šīs problēmas atkāpsies otrā plānā, un 
jūsu liktenis strauji uzlabosies pēc 40 gadu vecuma. 

S a.m. - 7 a.m. - laimes saule apspīdēs jūs no agras bērnības, 
jūsu mūža divdesmitajos gados un trīsdesmito gadu sākumā sāk
sies negaidīti mīlas romāni, taču pēc tam viss ieies mierīgākā gult
nē. 

STUDENTIEM 
Mēs esam skaistumkopšanas salons ar jaunu filiāli 

Mums ir ideja - sniegt vislabāko, lai būtu pa kabatai arī tev. 
Uzrādot studenta apliecību, tu iegūsti 

SOZaHakli 
matu mazgāšana, griešana, veidošana - naSK 4 Ls 
solārijs 
daudz kas cits 

Afnēcun uztic/sevimumsi 
Ceļš pie mums: 
%^8B№? \ V BrMbas. 

Basteja bulvāris 16 
tel. 72i2s27 

R 0. T. C. R 8M-20°° 
S. W-W 

7 a . m . - 9 a.m. - jūs esat gudrs, atjautīgs un labs biedrs, 
jūsu pozitīvais skatījums uz dzīvi ļauj jums veidot tuvas 

draudzības saites, un tāpēc jūsu mūžs var būt tik rosīgs 
un dažādību pilns, cik jūs paši to vēlēsities. 

9 a .m. -11 a.m. - jūs kārtīgi, pamatīgi un vēlīgi pildāt 
uzticētos pienākumus, jums uz pleciem ir laba galva, lai 

vadītu kādu biznesu, jūsu vājības ir ekstravagance un tiek
sme pārmērīgi aizrauties. 
11 a . m . - 1 p . m . - j ū s esat saprātīgs un mundrs, tomēr varat 

būt ietiepīgs un pretoties pārmaiņām, pat ja apzināties, ka citiem 
varētu būt taisnība. Jādod priekšroka tādam darbam, kas sola ce
ļošanas brīvību. 

1 p.m. - 3 p.m. - jūsu jaunību var apgrūtināt strīdi un nesa
skaņas ģimenē vai arī mīlas sakaros. Jums ir modrs un zinātkārs 
gars, ir grūti piesaistīt uzmanību tikai vienam darbam vien. 

3 p.m. - 5 p.m. - jūsu dzīves ceļu apspīd laimes stars, un jums 
ir viegli pelnīt naudu, tomēr jūs esat ari ekstravagants un reizēm 
labprāt šķiežaties ar to pa labi un pa kreisi, kaut gan laimīgā kār
tā, domājams, nekad neatradīsities pavisam uz sēkļa. 

5 p.m. - 7 p.m. - iespējams, ka jums būs jāpamet pazīstamā 
vide, lai meklētu iespēju izglītoties tālāk vai sāktu karjeru. Lai 
kurp jūs dotos, pratīsit labi iekārtoties. 

7 p.m. - 9 p.m. - jūs esat ļoti apdāvināts un liels optimists, 
kas, vadot savus paša uzņēmumus vai arī strādājot vienatnē, dros
mīgi izmanto riskantas iespējas. 

9 p.m. - 11 p.m. - jums dāvātas praktiskas iemaņas, tāpēc, 
acīmredzot, jums piemīt dabas dots amatnieka talants. Jūsu stilā 
nav pamest kaut ko pusceļā. 

Sagatavojusi - ZANE STRODE 

KONKURSS 

1 1 . Kas ir grāmatas "Ķīniešu astroloģija" autors ? 
2. Kas ir tulkojis, no kādas valodas Žaklīnas Haupmanes 

romānu "Es, kas nepazinu vīriešus"? 
. Kurā no "Jumavas" izdotajām grāmatām var izlasīt par 
cilvēka identitāti dažādos skatījumos? 

4 . Kā sauc G. Repšes grāmatu par Kurtu Fridrihsonu? 

Atbildes uz iepriekšējo "Jumavas" konkursu: 
1.1. Georges grāmatas "Rūpniecības uzņēmumu tirgzinī-

ba" mērķauditorija ir pasniedzēji tirgzinībā un tai radniecīgās 
specialitātēs. 

2. Par to, kā organizēt savu dzīvi un gūt panākumus, rak
stīts Ričarda Karlstona grāmatā "Neuztraucies, pelni naudu." 

3 . R. M. Rilkes grāmatā "Proza un dzeja" var lasīt Maltas 
Laureda Briges piezīmes un dzeju. 

4. Jaunākā "Jumavas" izdotā vārdnīca ir "Angļu - latviešu -
krievu biznesa terminu vārdnīca." 

5. Latviešu - poļu vārdnīcā ievietoto vārdu skaits ir 12000 
(poļu - latviešu vārdnīcā - 9000) . 

Konkursā šoreiz uzvarējuši INGUS SONDORS no Ekono
mikas un vadības fakultātes, ARNIS VILEMSONS no Teolo
ģijas fakultātes un ANITA KOVAĻEVSKA, bet veicināšanas 
balvu saņēmusi ANITA PĒRKONE no Bioloģijas fakultātes. 
Gaidām jūs visus redakcijā pēc balvām! 

Atbi ldes uz j a u n o konkursu ga idām nedēļu pēc laik
raksta iznākšanas. 
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